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UT A TUDÁST ARS AD ALOM FELE 
Lippényi Tivadar: az ELI első lépéseit alaposari meg kell tervezni 

Lippényi Tivadar (balról a harmadik), az ELI magyarországi kormánymegbízottja a beruházás leendő öthalmi helyszínén, fotó: segesvári cs. 

Két hónappal ezelőtt döntött úgy 
az ELI nevú lézeres kutatóközpont 
létrehozására alakított konzorci-
um, hogy Magyarország (szegedi 
helyszínnel), Csehország és Ro-
mánia adhat otthont a beru-
házásnak. A magyarországi pro-
jekthelyszín a Szegedi Tudo-
mányegyetem tízhektáros öthal-
mi területe. Az ELI-vel a jelenleg 
Franciaországban, illetve az USA-
ban épülő rendszereknél mintegy 
ezerszer nagyobb teljesítménysű-
rűség lesz elérhető. A három részt 
vevő ország más-más területre 

fókuszál, és 2015-ig készítik el a 
berendezéseiket. Hazánk pályá-
zatának sikerében elévülhetetlen 
érdemeket szerzett Lippényi Tiva-
dar, a Nemzeti Kutatási és Tech-
nológiai Hivatal (NKTH) elnökhe-
lyettese, az ELI magyarországi 
kormányzati megbízottja. Vele 
beszélgettünk a projektről. 

Kompetencia és együttműkö-
dési készség. Lippényi Tivadar 
szerint ez a két elem volt a magyar 
pályázat eredményességének kul-
csa. „A legfontosabbnak azt tar-

tom, hogy Magyarországon meg-
van az a szakmai, tudományos 
kompetencia, mely szükséges a 
projekt véghezviteléhez. A Szege-
di Tudományegyetem, a Pécsi Tu-
dományegyetem, a KFKI és a Mű-
egyetem összefogtak, s olyan ja-
vaslatot dolgoztak ki, mely alap-
ján a helyszínt értékelő bizottság 
megállapította: Magyarországgal 
komolyan kell számolni. Szintén 
lényeges, hogy megtapasztaltuk 
és megtanultuk: Európában kell 
gondolkodni. Az ELI egy páneuró-
pai program, s ahhoz, hogy ez a 

nagyszabású tervet megvalósít-
hassuk, együtt kell működnünk 
partnereinkkel. Ezért döntöttünk 
úgy - először a cseh kollégákkal 
—, hogy integráljuk tervezetein-
ket" - így a kormányzati megbí-
zott. 

Október i- jén jelentette be 
ünnepélyes keretek között Bajnai 
Gordon miniszterelnök, Botka 
László polgármester és Szabó Gá-
bor rektor, hogy Magyarország, 
Szeged számára pozitív döntés 
született. 

Folytatás a 3. oldalon. 

SZIGORÚ TAKAREKOSKODAS 
AZ SZTE KLINIKÁIN 

Háromszáz pontos intézkedési tervet fogadtak el 

Az egy évvel korábbihoz képest 
havonta mintegy 300 millió fo-
rinttal kevesebb pénzt utal át 
Országos Egészségbiztosítási 
Pénztár a Szegedi Tudomány-
egyetemen végzett gyógyító-
tevékenység finanszírozására. A 
drasztikus bevételcsökkenét mi-
att szigorú takarékossági intéz-
kedéseket kellett bevezetni. 

A klinikai központ a betegellá-
tásért az OEP-től kapott finanszíro-
zása a 2008-as havi átlagos 1,86 
milliárd forintról az idei év végére 
1,54 milliárd forintra csökkent -
mondta Pál Attila, az SZTE Szent-
Györgyi Albert Klinikai Központjá-
nak elnöke a témában tartott saj-
tótájékoztatón. 

Folytatás a 4. oldalon. 

„NEM DIPLOMAGYAR 
VAGYUNK" 

„Egy egyetem sikeressége nem-
csak a tanulmányi versenyek 
eredményeiben mérhető" — 
hangsúlyozta Badó Attila hall-
gatói és közkapcsolati rektorhe-
lyettes december 3-án, az SZTE 
Hallgatói Díjátadó Ünnepségen 
tartott üdvözlő beszédében. 

S való igaz - az SZTE-nek szá-
mos olyan hallgatója van, akik más 
téren is kiemelkedő teljesítményt 

nyújtanak. A csütörtök esti gálán 
ők voltak a középpontban: a Kul-
turális Iroda által szervezett hall-
gatói versenyek díjazottjai vehet-
ték át a jól megérdemelt jutalmat, 
valamint az este folyamán sor ke-
rült többek közt a Szent-Györgyi 
Albert-ösztöndíjak, a Sófi Ösztön-
díj különdíjai, az Egyetemi Tehet-
séggondozó Sport- és Doktoran-
dusz-ösztöndíjak átadására is. 

Folytatás a 2. oldalon. 

№ 
Mindenki hallotta a hírt: a pécsi egyetemen gyakorlati foglalko-

zás közben egy fiatalember célzott lövésekkel megölte egy társát, 
többeket pedig megsebesített. 

Az első nap délutánján a televíziós hírműsorok egyikében a tu-
dósító fölvetette a magasabb szintű ellenőrzés bevezetését. Ezután -
a teljesen leépült magyar sajtó mechanizmusaihoz illeszkedően -
némelyek már a repülőtereken megszokott biztonsági intézkedése-
ket vizionálták az egyetemi épületek kapuiba. így aztán eljutottunk 
odáig, hogy a lényegi kérdésekkel már alig-alig foglalkozott a mé-
dia, jelesül azzal, hogy miért függ össze a lövészegyleti tagság a 
fegyverviselési engedéllyel, vagy hogy miként kerülhet a gyógysze-
részképzésbe egy olyan ember, akinek súlyos veszélyeket rejt a sze-
mélyisége. 

Mert azt el tudom fogadni, hogy a gyilkossá lett fiatalemberről 
nem derült ki a felvételijén, a vizsgáin, az órákon tanúsított maga-
tartásán, az áthelyezési és halasztási kérelmeinek beadásakor, a 
mindennap tapasztalható zavartságán, a pillanatok alatt átizzadt 
ingei révén, hogy intézeti kezelést igénylő pszichiátriai eset. Elfo-
gadható, mert a betegség lappanghat, elfogadható, mert az egye-
temi ügyintézésnek nem feladata a pszichiátriai szűrés, vagy mert a 
képzés tömegessége és a mindent felülíró írásbeliség totálisan elsze-
mélyteleníti a képzést, amiről nem feltétlenül a képzők tehetnek. 

Azt is el tudom fogadni, hogy csak az ilyenkor szokásos izga-
tottság jeleinek tudták be a gyilkossá lett fiatalember zavartságát, 
nyirkos kézfogását és lesütött szemeit, amikor a helyi lövészegylet-
be jelentkezett. Elfogadható, mert új, szokatlan helyzetben még a 
leghatározottabb ember is visszafogott lesz, a kiegyensúlyozott bi-
zonytalanná, a gátlásos pedig egészen zavarttá válhat. 

Még azt is el tudom-fogadni, hogy a fennálló törvények, rende-
letek és szabályzatok lehetőséget teremtenek arra, hogy a lövész-
egyletbe felvételt nyert tag az edzéseken és a versenyeken éles lő-
szer kilövésére alkalmas fegyvert használhatott. Elfogadható, mert a 
formai kötelmek betartása mellett a lőegylet tagjai gyilkolásra is al-
kalmas lőfegyvert szoktak használni — ez már csak ilyen. 

Sőt még azt is el tudom fogadni, hogy a sorkatonai képzésben 
részt nem vett hallgatótársak épp úgy nem érezték a veszélyt a lőe-
gyleti tagságával és marokfegyverével fenyegetőző fiúban, mint az 
egész gyógyszerészkari apparátus. Elfogadható, mert az emberek-
nek az akciófilmekből szivárgó vér mennyiségevél fordítottan ará-
nyos a veszélyérzete, és hát azt is beláthatjuk, hogy az egyetemi 
képzés jellegéből adódóan egy-egy tanár csupán néhány órányi-
percnyi személyes benyomást szerezhet a diákjáról. 

Mindezeket figyelembe véve arra kellene fókuszálni, hogy 1. va-
jon miért tarthatta magánál a fegyverét a gyilkossá lett fiatalember, 
és 2. vajon miért nem szűri ki az oda nem illő egyedeket a gyógysze-
részkari képzés. 

Az engedélyezésről van szó. Engedem-e, hogy bárki magánál 
tarthasson az élet kioltására alkalmas eszközt, illetve: megenge-
dem-e, hogy a gyógyszerkeverés, ami egyben méregkeverés köze-
lébe jusson egy zavart (elmeháborodott) ember? 

A fegyverrel kapcsolatban világossá tehető, hogy az engedélye-
zés mechanizmusával van baj. Az ugyanis teljességgel elfogadha-
tatlan, hogy - mint esetünkben - bármely lövészegyleti tag magá-
nál tarthatja a gyilokszerszámot. Érthető, ha engedélyt kap a fegy-
ver viselésére a nyomozó, az ügyész, a nemzetbiztonságban dolgo-
zó tiszt vagy a börtönparancsnok, hiszen alkalomadtán meg kell vé-
denie önmagát. De miért hurcolássza magánál pisztolyát egy lőe-
gyleti tag? Hát nincs fegyverszoba a lőegyletben? Ha nincs, ne kap-
jon az egyesület működési engedélyt, sőt büntessék meg azt a veze-
tőt, aki hozzájárult a fegyverek szétosztásához. 

Abban persze biztos vagyok, hogy a jelenlegi szabályok lehető-
vé teszik a fegyverhordást. Erre utal a mentegetőzések azon fejeze-
te, ami az előírásosan külön tárolt fegyverre és lőszerre vonatkozott. 
De mitől biztonságos egy folyosói ruhafogason elhagyottan lógó 
hátizsák, aminek belsejében pisztoly, külső zsebében pedig töltény-
köteg lapul? 

Ami pedig a hallgatók alkalmasságát illeti: ebben bizony nagy 
adóssága van az egész felsőoktatásnak. A tanártól például elvárhat-
juk, hogy szeresse a gyerekeket, ám ezt semmiféle alkalmassági 
vizsga sem méri. A mérnöki precizitást, aprólékos figyelmet és kitar-
tást sem méri meg a teszt, és e sor képzési irányonként és szakmán-
ként a végtelenségig sorolható. 

Szerencsére a szegedi egyetemről a pécsi borzalmat követően 
épp az a gondolat indult el, hogy vissza kell állítani a szóbeli vizs-
gát, a személyes érintkezést. 

A gondolat útra kelt. Vajon célba ér? 

o Dlusztus T. Imre 

http://www.u-szeged.hu/szegediegyetem


EGYETEMI ÉLET mi 

KÍNAI MATEMATIKUSOK 
A BOLYAI INTÉZETBEN 

Decemberben négy vendégprofesszor érkezik az SZTE Bolyai Intézet-
be Kínából, a csangsai Hunan Egyetemről. A kétéves kínai-magyar ku-
tatási program témája a funkcionál-differenciálegyenletek dinamikája 
és alkalmazásai a neurális hálózatok elméletében. A projekt vezetői 
Lihong Huang és Krisztin Tibor professzorok, koordinátorai Shangjiang 
Cuo és Röst Gergely. 

ANGOL NYELVŰ UNIÓS DIPLOMA 
AZ SZTE-N 

Az egész világon ismert és elismert angol nyelvű, az Európai Bizott-
ság által is jóváhagyott oklevelet kaphatnak a Szegedi Tudományegye-
tem Mérnöki Kar minőségügyi és élelmiszerbiztonsági rendszermene-
dzser szakán végzett hallgatók. Az erről szóló felhatalmazást november 
12-én adta át a kar vezetőinek Molnár Pál, az Európai Minőségügyi Bi-
zottság Magyar Nemzeti Bizottsága elnöke. 

Mindez egy igen szigorú európai akkreditációs eljárás megkoroná-
zása, amely alapján az intézmény felhatalmazást kap arra, hogy a mi-
nőségügyi és élelmiszerbiztonsági rendszermenedzser szakon végzett 
hallgatói az egyetemi diploma mellett automatikusan - minden külön 
vizsga nélkül - egy angol nyelvű, az Európai Bizottság által is jóváha-
gyott oklevelet kaphatnak. 

„A minőségügyi rendszermenedzser szakirányú továbbképzési szak 
keretén belül, illetve közvetlenül azt követően megszerezhető a minő-
ségügyi-élelmlszerbiztonságí, valamint a környezeti rendszermene-
dzser oklevél is. A költségtérítéses, négy féléves képzés 2010. februárban 
indul, és a munkaerőpiacon előnyt jelenthet a műszaki, agrár, jogi és 
gazdasági szakembereknek is, hiszen az Európai Unióban is elismert 
versenyképes diplomát szerezhetnek" - fűzi hozzá Véha Antal, a Mérnö-
ki Kar dékánja. 

SZTE-S KIHELYEZETT NYÍLT NAPOK 
os:IT .bsesie; h>lüc?9 

Arról, hogy hogyan kell jelentkezni, milyen szakokat és szolgáltatá-
sokat kínál az egyetem, s milyen egyéb lehetőségek állnak a szegedi 
hallgatók rendelkezésére, több vidéki településen is tájékoztatják az ér-
deklődőket az SZTE munkatársai. Az egyetem idén is megrendezi közép-
iskolai bemutatkozó körútját, melynek részeként az őszi időszakban ki-
helyezett nyílt napot tart a dél-alföldi régió több városában. Az SZTE 
célja, hogy a pályaválasztás előtt álló diákok és képzőintézetük peda-
gógusai hasznos és széles körű tájékoztatást kapjanak a karokon folyó 
képzésekről, induló szakokról, képzési programokról, speclalizációkról 
és nem utolsósorban a hallgatói életről. 

A soron következő kihelyezett nyílt napok időpontja, helyszíne: de-
cember 11., Békéscsaba, Andrássy Gyula Gimnázium. 

KARI NYÍLT NAPOK 
i2) 

Az egyetem tizenkét karának kari nyílt napjai lehetőséget biztosíta-
nak arra, hogy a látogatók mélyebben megismerhessék az egyes képzé-
si profilokat. 

A decemberi-januári kari nyílt napok időpontja, helyszíne: Állam-
és jogtudományi Kar, január 8. (péntek) 10 óra, kari épület (Szeged, Ti-
sza L. krt. 54.); Általános Orvostudományi Kar, január 17. (vasárnap) 10 
óra, ÁOK Dóm téri oktatási épület (Szeged, Dóm tér 13.); Bölcsészettudo-
mányi Kar, december 17. (csütörtök) 10 óra, kari épület (Szeged, Egye-
tem u. 2.. II. emelet, auditórium maximum), január 30. (szombat) 10 
óra, kari épület (Szeged, Egyetem u. 2., II. emelet, auditórium maxi-
mum); Egészségtudományi és Szociális Képzési Kar, december 12. 
(szombat) 10 óra, kari épület (Szeged, Temesvári krt. 31.), január 15. 
(péntek) 10 óra. kari épület (Szeged, Temesvári krt. 31.); Fogorvostu-
dományi Kar, december 12. (szombat) 10 óra. kari épület (Szeged, Tisza 
L. krt. 64., II. emeleti tanterem); Gazdaságtudományi Kar, december 14. 
(hétfő) 10 óra, kari épület (Szeged, Kálvária sgt. 1.); Gyógyszerésztudo-
mányi Kar, január 31. (vasárnap) 10 óra, kari épület (Szeged, Eötvös u. 
6.); Mezőgazdasági Kar, január 29. (péntek) 11 óra, kari épület (Hódme-
zővásárhely, Andrássy út 15.); Mérnöki Kar, január 11. (hétfő) 10 óra, ka-
ri épület (Szeged, Mars tér 7., kiselőadó), január 28. (csütörtök) 10 óra. 
kari épület (Szeged, Mars tér 7., kiselőadó); Természettudományi és In-
formatikai Kar, december 17. (csütörtök) 11 óra, SZTE József Attila Tanul-
mányi és Információs Központ (Ady tér 10.). 

Bővebb információk: www.u-szeged.hu/felveteli, illetve a karok 
honlapjain. 
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„NEM DIPLOMAGYÁR VAGYUNK" 
Közel 100 díjat osztottak ki az SZTE Hallgatói Díjátadó Ünnepségen 

Folytatás az 1. oldalról. 
Évről évre nagyobb az érdek-

lődés a különböző hallgatói ver-
senyek iránt — nem csoda, ha év-
ről évre több díjat kell kiosztani az 
arra érdemesek között. Badó Atti-
la úgy véli, a Kulturális Iroda te-
vékenysége, a Tehetségtanács 
működése és persze a hallgatók 
aktivitása teszi lehetővé azt, hogy 
a különböző versenyek során 
megmutatkozzon a tehetségük. A 
díjazottak méltó ünnepség kere-
tein belül vehették át jól megér-
demelt jutalmukat. 

A felemelő eseményre de-
cember 3-án este került sor a Jó-
zsef Attila Tanulmányi és Infor-
mációs Központ kongresszusi ter-
mében, ahol szépszámú közönség 
gyűlt össze - díjazottak, hozzá-
tartozók és vendégek egyaránt. A 
díjkiosztó gála a Szegedi Egyete-
mi Énekkar műsorával kezdődött, 
akik Szász Krisztina és Kohlmann 
Péter vezényletével egyházi kó-
rusműveket, népdalfeldolgozáso-
kat és karácsonyi dallamokat ad-
tak elő. Az estet Badó Attila nyi-
totta meg, aki hangsúlyozta: azt, 
hogy az egyetem nem csupán 
diplomagyár, hanem az a hely, 
ahol a jövő értelmisége formáló-
dik, mi sem bízonyítja ezt job-
ban, mint a különböző művészeti 
és sportversenyeken elért kima-
gasló eredmények. 

Az Egyetemi Szavalóverse-
nyen I. helyezést ért el Kiss Berna-
dett (JGYPK I. MA évf. ének-zene), 
II. helyezést Soós Enikő (BTK III. 
évf. magyar-angol-kommuniká-
ció), III. helyezést pedig Takács 
Roland (MK III. évf. gazdaság- és 
vidékfejlesztési agrármérnök). Ju-
talomban részesült Kazinczy Fe-
renc (GYTK IV. évf. gyógyszerész) 
és Tóth Tamás (TTIK biológia). 

Az Egyetemi Zenei Verseny dí-
jazottjai a következők voltak: ko-

Korcsmáros Réka, a zenei verseny egyik díjazottja Badó Attila rektorhelyettessel. Fotó: Gémes Sándor 

molyzenei kategóriában I. helye-
zést ért el a Kávé Kvartett /Fejér 
Ferenc brácsa (TTIK VI. évf. mű-
szaki informatika), Széli ludit he-
gedű (BTK III. évf. magyar-fran-
cia), Szalai ludit, Fülöp Viktor 
oboa (ÁOK III. évf.)/, II. helyezést 
Karsai Dávid hegedűn (TTIK III. 
évf. matematika), és III. helyezést 
Harkai Csilla magánénekkel (ÁJTK 
II. évf. jogász). Zongorajátékáért 
jutalmat kapott Szénási Ráhel 
(TTIK I. évf. fizika). 

Népzene kategóriában 1. lett 
Szűcs Szilárd (ÁOK II. évf. általá-
nos orvos), aki népi dudán ját-
szott, kísérője a kobzon játszó 
Szűcs Bálint, a Ságvári Endre Gim-
názium tanulója volt. II. helyezést 
ért el Kiss Iván Ágnes népdalének-
léssel (BTK III. évf. germanisztika), 
a III. helyezést pedig megosztotta 
Szabó Beáta Tünde (TTIK II. évf. 
matematika), aki tekerőlanton 

játszott, valamint Korcsmáros Ré-
ka (TTIK V. évf. geográfus) nép-
dalénekes. 

Jazz, musical, sanzon kategó-
riában két díjat osztottak ki: I. he-
lyezést ért el Stayer Edgár (ÁJTK I. 
évf. jogász), II. helyezést pedig 
Tandi Flóra (ÁJTK III. évf. jogász). 

A verspályázaton a dobogó-
sok: I. helyezett Szabó Pál (BTK 
PhD III. évf. medlevisztika), II. 
hely Benyó Gergely (BTK V. évf. 
régészet - III. évf. dráma- és szín-
háztörténet spec.), III. hely 
Garaczi Zoltán (BTK II. évf. törté-
nelem-angol). 

Az ünnepség során nemcsak a 
versenyek eredményhirdetésére, 
hanem ösztöndíjak átadására is 
sor került. A Sófi- és Szent-Györ-
gyi Albert ösztöndíj mellett 
átadták az Egyetemi Tehetség-
gondozó Doktorandusz-, Egyete-
mi Tehetséggondozó Sportösztön-

díjakat, valamint a Jó tanuló — jó 
sportoló díjakat Is. 

Az SZTE Sófi Ösztöndíj külön-
díjasai lettek: Égerházi Lilla (TTIK 
V. évf. geográfus), Márkus Róbert 
(genetikus, MTA. Szegedi Biológi-
ai Központ, Genetikai Intézet), 
Mucsi Gergő (ZMK V. évf. ütő-
hangszerművész, tanár szak), 
Ördög-Deák Andrea (ÁJTK V. évf. 
jogász) és Varga Zoltán (ÁOK VI. 
évf. orvos). 

A Szent-Györgyi Albert-ösz-
töndíjat Bódi Nikolett (TTIK PhD I. 
évf. Biológia Doktori Iskola), Bor-
da Bernadett (ÁOK PhD I. évf. Kli-
nikai Orvostudomány Doktori Is-
kola). Gellérfi Gergő (BTK IV. évf. 
informatikus könyvtáros — latin) 
és Konkoly Marianna (MGKIV. évf. 
mezőgazdasági mérnök) vehették 
át. 

oTóth Ilona 

MOSOLY ÜLT A GYERMEKARCOKRA 
A TIK-ben járt a Mikulás 

A Szegedi Tudományegyetem 
Alma Mater szervezete decem-
ber 2-án, a József Attila Tanul-
mányi és Információs Központ-
ban tartotta meg az immáron 
hagyományos Mikulás-napot, 
melyre az Alma Mater tagjai és 
gyermekeik látogathattak el, 
hogy együtt várják a Mikulást. 

A vidám hangulatot elsősor-
ban a változatos programok biz-
tosították. A szervezők lehetővé 
tették, hogy a gyerekek külön kis 
asztaloknál kézműves-foglalko-
záson vehessenek részt, és a festé-
sen, rajzoláson kívül könyvjelzőt, 
asztaldíszt vagy társasjátékot ké-
szíthessenek, de a karácsonnyal, 
valamint a Mikulás-nappal kap-
csolatos pár perces diafilmeket is 
nézhettek, melyek által megidéz-
hették az ünnepváráshoz fűződő 
emlékeiket. A „mozizás" után pe-
dig az apróságoknak lehetőségük 
volt megszerkeszteni saját köny-
vüket a „Mikulás Könyvgyárban". 
A Hógolyóról, a jegesmedvebocs-
ról szóló mesét maguk állíthatták 
össze, oldalról oldalra, a különbö-
ző színű, számozott lapok segítsé-
gével. 

A gyerekek a sok szórakoztató 
játék mellett megtekinthették a 
„Kópé" rajzpályázatra küldött al-
kotásaikat, melyen „Aprónép", 
„Manó" és „Törpe" kategóriában 
lehetett versenyezni a KÓPÉ Fajáték 
által felajánlott értékes ajándék-

Az a jándékosztás öröme a T I K - b e n . Fotó: Segesvári Csdbá 

csomagokért. Az eredményhirde-
tésre a rendezvényen került sor, 
ahol azoknak sem kellett szomor-
kodniuk, akik nem nyertek díjat, 
hiszen a programok szervezői 
mindenkinek készítettek névre 
szóló oklevelet, és ezeket szemé-
lyesen a Mikulástól vehették át a 
gyerekek. A mulatságon termé-
szetesen a zene sem maradhatott 
el. A Rénszarvas Band által játszott 
dalok csak fokozták a jókedvet, 
mivel az együttes közös tapsolás-
sal, táncolással, vonatozással, lel-
kesen bevonta a kicsiket a szerep-
lésbe. „Hull a pelyhes fehér hó, jöjj 
el, kedves télapó" — énekelték 
boldogan a gyerekek a Mikulásra 
várva, aki nem sokkal ezután meg 
is érkezett a nekik szánt ajándé-
kokkal, és még arra is volt ideje, 
hogy fényképet készítsen velük. 

Amint arról az SZTE Alma Ma-
ter munkatársai beszámoltak, a 
Mikulás-napra több mint két-
százhetven kisgyerek regisztrált, 
így a vendégek száma a szülők-
kel együtt az ötszáz főt is meg-
haladta. Hozzátették, hogy a 
rendezvény elsődleges célja 
olyan családi program szervezé-
se a tagok számára, ahol a cse-
metéké a főszerep, azáltal, hogy 
aktívan részt tudnak venni az el-
sődlegesen számukra összeállí-
tott programokban, illetve a 
szülőknek is lehetőséget biztosít, 
egykori diáktársaikkal való új-
bóli találkozásra, beszélgetésre. 

Az Alma Mater nemcsak a 
Mikulás-nap megünneplésével 
kedveskedik a kicsiknek, hiszen 
kézművesprogramokat, kiállítá-
sokat, vadasparki, füvészkerti 

sétákat, továbbá Alma Mater Na-
pot is szervez, melyekre az egész 
családot szeretettel várják. Ezek 
az események kiváló alkalmat te-
remtenek, hogy a szülők együtt 
játszhassanak, kikapcsolódhas-
sanak gyermekeikkel. 

December 4-én a TIK helyet 
adott egy másik Mikulás-ren-
dezvénynek is, amit a Szegedi 
Tudományegyetem és a Rotaract 
Club Szeged közösen szervezett, 
közel négyszáz sérült és hátrá-
nyos helyzetű gyermeknek. „A 
Rotaract egy fiatalokból álló jó-
tékonysági szervezet, mely 
évente huszonöt projektet valósít 
meg. Ezek célja, hogy hátrányos 
helyzetű, fogyatékkal élő fiata-
lokat, Illetve gyerekeket segít-
sünk" - mondta Varga Petra, a 
Rotaract Club szegedi titkára. A 
Mikulás-napon közel egyórás 
színvonalas, vidám zenei műsor-
ral készültek a szervezők, hogy 
szórakoztassák a vendégeket. Az 
előadáson a Szegedi Egyetemi 
Színpad, az Universitas Szimfo-
nikus Zenekar egy duója, vala-
mint Székely Erika és csapata 
működött közre, melynek zárá-
saként a gyerekek átvehették 
ajándékcsomagjaikat a Mikulás-
tól. A programok sok kisgyerek 
arcára csaltak mosolyt, ami egy-
értelműen bizonyítja a rendez-
vények fontosságát és sikeressé-
gét. BÁ 

o Dudás Szilvia >9)1 

http://www.u-szeged.hu/felveteli
http://www.u-szeged.hu/szegediegyetem
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UT A TUDASTARSADALOM FELE 
Lippényi Tivadar: az ELI első lépéseit alaposan meg kell tervezni 

Folytatás az i. oldalról. 
A hazai szakmai felelősök az-

óta azon dolgoznak, milyen for-
mában és struktúrában kezdődjön 
meg a program megvalósítása. A 
múlt héten Brüsszelben folytattak 
tárgyalásokat. „A három ország 
illetékesei a versenyképességi ta-
nács ülésén számoltak be, ezt kö-
vetően találkoztunk a kutatási, il-
letve a regionális főigazgatóság 
vezetőivel. Mivel mind Magyaror-
szág, mind Csehország, mind Ro-
mánia zömében a strukturális ala-
pokból finanszírozná a beruhá-
zást, átbeszéltük, ezt milyen mó-
don, milyen formában tehetjük 
meg" - árulta el Lippényi Tivadar. 

Hamarosan a konkrét kivitele-
zés tervezése is felgyorsul majd. 
Az NKTH elnökhelyettese elmond-
ta, vezető építészekkel már folya-
matos az egyeztetés, arról tár-
gyalnak, hogyan és milyen for-
mában lehet egy-másfél év alatt 
az összes szükséges tervet elkészí-
teni. Egy ilyen nagy programnál — 
vallja a szakember - az a legfon-
tosabb, hogy az első lépéseket 
minél alaposabban tervezzék 
meg. 

„A jövő év első felében a struk-
turális alap pályázatát be kell nyúj-
tanunk, ezzel párhuzamosan elin-
dulnak a hazai tervezések, melyek 
arra vonatkoznak, milyen ponto-
san hol, milyen típusú épületekből 
és hogyan áll majd össze a köz-
pont. Ezt követően indulhat a köz-
beszerzési eljárás a tervezésre. Cé-
lunk, hogy a legjobb tervezővel 
dolgoztassunk, hogy méltó helye 
legyen Szegeden ennek a nagy eu-

Lippényi Tivadar: az egész ország profitál az ELI-ből. 

rópai projektnek. Mindeközben 
persze folyik a nemzetközi szerve-
zés, zajlanak azok a kutatómunkák, 
melyek a még vitás kérdéseket tisz-
tázni hivatottak. A részt vevő or-
szágok ezen kutatási tevékenysé-
gek által válnak az ELI részesévé. Az 
elért eredmények tükrében pedig a 
nemzetközi irányítótestület várha-
tóan 2012-ben dönt arról, hogy a 
három ország közül hol épülhet 
meg a legnagyobb teljesítményű 

berendezés, az úgynevezett szu-
perlézer" - árulta el, hogyan néz ki 
az ütemezés 2015-ig, a konkrét 
megvalósulásig. 

A magyar felkészülés elősegí-
tésére az NKTH kiírta a hELlos szak-
mai programot, amelynek kereté-
ben egyelőre félmilliárd forintra le-
het pályázni a lézerhez kapcsolódó 
gazdasági, k*f vagy oktatási prog-
ramokkal. „Három év alatt 3,5 mil-
liárd forintot fordítunk majd kuta-

tási és technológiai innovációs 
alapból a képességeink fejlesztésé-
re, indításként egyelőre 500 milliót. 
Azért javasoltam ezt, hogy a a ma-
gyar részvétel minél meghatáro-
zóbb legyen a programban. Ezért 
aztán pályázhatnak intézmények, 
kutatóhelyeknek, illetve olyan cé-
gek, melyek technológiát kívánnak 
fejleszteni. Azzal is tisztában kell 
lennünk, hogy az ELI fiatal tehetsé-
ges fizikusokat, mérnököket, kuta-
tókat igényel. Ennek megfelelően 
kell kialakítani az oktatási-képzési 
programot" - mondta. 

S hogy mit profitálhat Szeged, 
illetve az ország az ELI-ből? Lip-
pényi Tivadar amondó: a nagybe-
rendezés megépülése olyan folya-
matokat tud majd elindítani, me-
lyek a tudástársadalom, a tudás-
gazdaság felé viszik hazánkat. 
„Egy város ¡mázsa szempontjából 
rendkívül pozitív, ha arról híres, 
hogy a világon egyedülálló kuta-
tási nagyberendezéssel rendelke-
zik, s az ottani egyetemen tanulók 
és kutatók használni tudják azt. Az 
ELI hasznos a régiónak és az or-
szágnak is. Az eredményeit hasz-
nálni óhajtó világcégek jelennek 
majd meg Szegeden. Célunk, hogy 
ennek az európai programnak ré-
vén is Magyarország a jelenlegi 
súlyánál meghatározóbb legyen 
Európában, ehhez ezen a területen 
Is előre kell lépni. Ha a k*f és inno-
váció terén behozzuk lemaradá-
sunkat, közelebb kerülünk ahhoz a 
vágyunkhoz, hogy erős és megha-
tározó országai legyünk a Európai 
Uniónak." 

o Pintér M. Lajos 

TUZOLTO LESZEL S KATONA.... 
Több mint ezer érdeklődő látogatott el az Összevont Egyetemi Nyílt Napra 

Van, aki már óvodás korában 
tudja, hogy mi lesz az életpályá-
ja, és azzal játszik, hogy injekci-
ós tűvel oltja be a plüssmacikat, 
de nem mindenki jut ilyen köny-
nyen elhatározásra. Különösen a 
középiskola utolsó évében nehéz 
meghozni az amúgy sem egy-
szerű döntést, hisz ekkor alapo-
san megnehezítik a választást az 
érettségik és a következő hóna-
pok bizonytalansága. Főként az 
ilyen helyzetben lévő tanácsta-
lan középiskolásoknak igyeke-
zett segítséget nyújtani a Szege-
di Tudományegyetem november 
26-án, az Összevont Egyetemi 
Nyílt Napon - de persze az egész 
napos változatos programra 
minden érdeklődőt szeretettel 
vártak. 

Vagy mégiscsak a vadakat te-
relő juhász lenne a legjobb ötlet? 
Nem könnyű dönteni. Aki már 
biztos abban, hogy a Szegedi Tu-
dományegyetem által felkínált 
továbbtanulási lehetőségek közül 
választ, annak nagyszerű lehető-
ség állt a rendelkezésére: akár egy 
egész napot tölthettek a leendő 
hallgatók a Tanulmányi és Infor-
mációs Központ impozáns épüle-
tében, miközben számos informá-
ciót gyűjthettek, és segítséget 
kaptak a pályaválasztással kap-
csolatban. 

Az idei volt a negyedik év, 
hogy a különböző tudományterü-
letek iránt érdeklődő diákok egy 
helyen kaphattak tájékoztatást az 
egyetem valamennyi — 2010 szep-
temberében — induló szakával 
kapcsolatban. 

A kiállítótérben mind a tizen-
két kar képviseltette magát, az ér-

A karok képviselői adtak választ a leendő hallgatók kérdéseire. 

deklődés pedig nem maradt el: a 
különböző középiskolákból igen 
sokan voltak kíváncsiak a rendez-
vényre. „Nagyon jó, hogy egy he-
lyen tájékoztatást kapunk min-
denről a felvételi eljárással és az 
egyetemi élettel kapcsolatban" — 
mondta lelkesen Varró Ági, aki 
egy helyi gimnázium végzős di-
ákja. „Még nem döntöttem el, 
hogy nemzetközi tanulmányokat 
vagy a BTK kommunikáció szakot 
jelölöm meg elsőnek, de remélem, 
a mai nap végére már könnyebb 
lesz döntést hoznom." 

Mert valóban el lehetett tölte-
ni egy egész napot az épületben: 
kilenc órakor volt a kapunyitás, s 
egészen délután háromig lehetett 
részt venni a képzési kiállításon, 
ahol a karok mellett az EHÖK, a 
Hallgatói Szolgáltató Iroda, az 
SZTE Idegennyelvi Kommunikáci-
ós Intézet, az SZTE Karrier Iroda és 
az Egyetemi Életvezetési Tanács-
adó is képviseltette magát. 

Utóbbinak munkatársa Dan-
szky Dénes biológushallgató, aki 

Nagy Katalin vezetése mellett tár-
saival pályaorientációs tesztek ki-
töltésével és tanácsadással igye-
kezett a megfelelő kari standok — 
és az egyes pályák - felé irányíta-
ni a döntésükben még esetleg bi-
zonytalan fiatalokat. „Vannak pa-
píralapú tesztek is, mert igen nagy 
az érdeklődés, és — noha ennek 
nagyon örülünk — így sajnos nem 
jut mindenki sorra a számítógé-
peknél" — mondja Dénes. A számí-
tógépes teszt — amely a 
www. eletv. u -szeged, hu/kepze-
siteszt oldalon mindenki számára 
elérhető-állításokból áll, amelyet 
egytől tízig terjedő skálán kell 
pontozni aszerint, hogy a teszt ki-
töltője mennyire érzi igaznak ma-
gára az adott kijelentést. „így 
tudjuk vizsgálni, hogy a jelentke-
ző mennyire nyitott a különböző 
képzési területek iránt" — magya-
rázza Dénes. „Annak, ha itt felel a 
diák a kérdésekre, hatalmas elő-
nye van: rögtön ki tudjuk elemez-
ni vele az eredményt, segíthetünk 
neki a döntéshozatalban, és átirá-

nyítjuk az érintett kar standjához, 
ahol a szakkal kapcsolatos konkrét 
kérdéseire is választ kaphat." 

De nem csak a kiállításon tá-
jékozódhattak a diákok, pedagó-
gusok és szülők: 10-től 14 óráig 
kari tájékoztató előadásokon ve-
hettek részt, ahol a kari jelentke-
zés specifikumairól esett szó, va-
lamint a továbbtanulási lehetősé-
gekről, a BA/BSc diplomák mun-
kaerő-piaci értékéről és az elhe-
lyezkedési lehetőségekről is. Dél-
ben kezdődött a központi felvéte-
li tájékoztató, ahol az egész kong-
resszusi termet betöltötték az ér-
deklődők — még a lépcsőkön is 
alig lehetett helyet találni. Pukán-
szky Béla oktatási rektorhelyettes 
az általános tanulmányi kérdé-
sekről, a bolognai rendszer felépí-
téséről tájékoztatta a fiatalokat, 
míg Dobi lános, a Ságvári Endre 
Gyakorló Gimnázium igazgatója 
az érettségivel kapcsolatos bukta-
tókat és legfontosabb tennivaló-
kat vázolta fel. Cziotka Vanda, az 
Educatlo Társadalmi Szolgáltató 
Nonprofit Kft. munkatársa az el-
következő néhány hónap legfon-
tosabb határidőire hívta fel a fi-
gyelmet, valamint az elmúlt évek 
jelentkezői által a felvételi eljárás 
során elkövetett hibákat hangsú-
lyozta. 

Aki pedig attól tartott, hogy 
esetleg nem lesz olyan programja 
a napnak, amely színesíti az elő-
adásokat, tévedett: a Mezőgazda-
sági Kar ugyanis idén Is lézeres lö-
vészeti bemutatóval kápráztatta 
el a résztvevőket. Több mint 1200-
an fordultak meg a TIK-ben, töb-
ben, mint a korábbi évek nyílt 
napjain. 

oTóth Ilona 

SÓLYOM LÁSZLÓ KÖZTÁRSASÁGI ELNÖKI TEVÉKENYSÉGE, különös te-
kintettel a jelölési és a vétózási gyakorlatokra címmel tart előadást 
december 8-án (kedden) 18 órától Kumin Ferenc (Köztársasági Elnö-
ki Hivatal, stratégiai és kommunikációs főosztályvezető). Szervező: 
Szegedi Társadalomtudományi Szakkollégium. Helyszín: SZTE lózsef 
Attila Tanulmányi és Információs Központ (Ady tér 10., I. emeleti 
nagyelőadó). 

ÖTÖDIK SZÜLETÉSNAPJÁT ÜNNEPLI december 9"én (szerdán) az SZTE 
lózsef Attila Tanulmányi és Információs Központ. Ebből az alkalom-
ból reggel 9 órától egész nap rendezvényekkel várják minden kedves 
érdeklődőt. Néhány program ízelítőül: 9 órakor a központ díszes ka-
rácsonyfájának szomszédságában vágják meg a születésnapi tortát. 
11 órakor „Ötévesek lettünk..." címmel nyílik kiállítás. Lesz még tánc-
bemutató, elme-akadályverseny, kézműveskedés, tombolasorsolás 
és sok egyéb érdekesség. További részletek a 5. oldalon. 

MESTERSZAKOS NYÍLT NAP lesz az SZTE luhász Gyula Pedagóguskép-
ző Karán december 9-én (szerdán) 16 órakor. Helyszín: kari épület 
(Boldogasszony sgt. 6., díszterem). 

ISMÉT DIÁKKÖRI NYERTESEKET láthatunk a Szabadegyetem katedráján, 
két fiatal kutató zárja az őszi szemesztert. Antibiotikum profilaxis a fo-
gászatban címmel ad elő Fráter Márk diákköri győztes (SZTE FOK) a 
Szabadegyetem - Szeged sorozat keretében december 9-én (szerdán) 
18 órától. Őt követően Zsugorodó távolságok? A légi közlekedés hely-
zete és területi különbségei Európában címmel Dudás Gábor diákköri 
nyertes (SZTE TTIK) előadása hallható. Helyszín: lózsef Attila Tanulmá-
nyi és Információs Központ, kongresszusi terem (Ady tér 10.). 

NYÍLT NAPOT RENDEZNEK az SZTE Egészségtudományi és Szociális 
Képzési Karán december 12-én (szombaton) 10 órától. Helyszín: kari 
épület (Szeged, Temesvári krt. 31.). 

• J j . . c . 
NYÍLT NAPOT RENDEZNEK az SZTE Fogorvostudományi Karán decem-
ber 12-én (szombaton) 10 órától. Helyszín: kari épület (Szeged, Tisza 
L. krt. 64., II. emeleti tanterem). ic 

NYÍLT NAPOT RENDEZNEK az SZTE Gazdaságtudományi KaTán decem-
ber 14-én (hétfőn) 10 órától. Helyszúvkari épület (Szeged, Kálvária 
sgt. 1.). 

ISMÉT ÖNKÉNTES VÉRADÓKAT várnak a Szegedi Tudományegyete-
men, ezúttal december 16-án (szerdán) 14-18 óra között. Az SZTE ló-
zsef Attila Tanulmányi és Információs Központ 2005 óta kiemelt tá-
mogatója a Magyar Vöröskereszt véradásainak. Az elmúlt években 
több ízben biztosítottak helyszínt a véradásokhoz, s nincs ez most 
másként idén télen sem. Adj vért Te is, és ments meg 3 életet! Hely-
szín: józsef Attila Tanulmányi és Információs Központ (Ady tér 10.). 

NYÍLT NAPOT RENDEZNEK az SZTE Bölcsészettudományi Karán de-
cember 17-én (csütörtökön) 10 órától. Helyszín: kari épület (Szeged, 
Egyetem u. 2., II. emelet, Auditórium Maximum). 

NYÍLT NAPOT RENDEZNEK az SZTE Természettudományi és Informati-
kai Karán december 17-én (csütörtökön) 11 órától. Helyszín: lózsef At-
tila Tanulmányi és Információs Központ (Ady tér 10.). 

MENTORPROGRAM: 
HOSSZÚ TÁVÚ BEFEKTETÉS 

A deszegregáció sikerkritériumai - A szegedi és hódmezővásárhelyi 
deszegregációs programokat támogató DARTKE Hallgatói Mentorprog-
ram disszeminációs konferenciája címmel tartottak november 27-én 
esélyegyenlőségi szakmai napot a Csongrád Megyei Iparkamaránál. 

A konferenciát az Oktatási és Kulturális Minisztérium Esélyegyenlő-
ségi Főigazgatósága, az Educatio Társadalmi Szolgáltató Nonprofit Kft., 
Esélyegyenlőségi Igazgatósága, a SZTE Neveléstudományi Intézete, va-
lamint a Dél-Alföldi Regionális Társadalomtudományi Kutatási Egyesü-
let (DARTKE) szervezte, elsősorban pedagógusképző és közoktatási in-
tézmények vezetőinek, oktatóinak és fenntartóinak; továbbá civil szer-
vezetek és cigány kisebbségi önkormányzatok vezetőinek és aktivistái-
nak, mentortanároknak és -hallgatóknak; nem utolsósorban pedig 
esélyegyenlőségi szakértőknek, szaktanácsadóknak. 

A megnyitót délelőtti előadás-sorozat követte. Elsőként az együtt-
nevelés kérdéseiről értekezett Csapó Benő, a SZTE BTK Neveléstudomá-
nyi Intézet vezetője, valamint Dallos Tamásné, az Educatio Kft. irodave-
zetője. A kávészünetet megelőzően a Roma Oktatási Alap tapasztalata-
it fejtette ki Nagy Anasztázia a romákat érintő oktatásügyi kérdésekkel 
kapcsolatban. 

A következő előadás-sorozat a mentorprogram gyakorlati megva-
lósulásait mutatta be. Elsőként a szegedi, illetve a hódmezővásárhelyi 
deszegregációs programokról hallhattunk előadást - Kardos lános és 
Nagy ludit, a két város oktatási irodáinak vezetői jóvoltából —, ezt kö-
vetően a hallgatói mentorprogram „mutatkozott be" a szervezeti kere-
tektől és társadalmi környezetétől (Szűcs Norbert, DARTKE) kezdve a 
pedagógiai vonatkozásokon (.Fejes lózsef Balázs, Neveléstudományi In-
tézet) keresztül a mentorhallgatóktól összegyűjtött tapasztalatokig 
(Kelemen Valéria projektvezető). A konferenciát moderált szekcióbe-
szélgetések zárták. 

A konferencia hatása azonban remélhetőleg nem ért véget a dél-
utáni befejezéssel. A sikerrel működő mentorprogramnak előbb-utóbb 
az egész országra ki kellene terjednie, hathatós segítséget nyújtva a ro-
ma fiatalok iskolai életében és tanulmányai tekintetében. 

o Szekeres Nikoletta 
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SZIGORÚ TAKAREKOSKODAS 
AZ SZTE KLINIKÁIN 

rJi 

NYITNÁNAK EGYMÁS FELÉ 
A DOKTORI ISKOLÁK 

„Az SZTE doktori iskoláiban folyó kutatómunka a legfontosabb 
eredmények tükrében" címmel november 20-án folytatódott az egye-
temi integráció tízéves fennállásának alkalmából megkezdett work-
shopok sora. 

Az összejövetelnek egyrészt az volt a célja, hogy a doktori iskolák 
egymásnak is bemutassák, milyen eredményeket értek el az utóbbi tíz 
évben, másrészt azt térképezték fel, hogy a jövőben milyen interdisz-
ciplináris együttműködések várhatóak a doktori programok között -
vázolta lapunknak Klukovits Lajos, az SZTE Doktori Intézet igazgatója. 

„Botos Katalin, a Gazdaságtudományi Doktori Iskola vezetőjének 
véleménye nyomán fogalmazódott meg, hogy jelenleg nincsenek olyan 
fórumok, amelyek megismertetnék egymással a karokat, ahol profesz-
szorok, kutatók egymásnak is bemutathatnák, mik saját szakterületeik 
kurrens irányai" - mutatott rá Klukovits Lajos. 

Nemrég aláírták azt a Társadalmi Megűjulás Operatív Program 
(TÁMOP)-pályázatot, mely a tudományos - elsősorban természettudo-
mányos - eredmények terjesztését sürgeti. Az elkövetkező szűk három 
évben öt-hat olyan, kutatószemináriummal is kiegészülő doktoran-
duszkonferenciát szerveznének, amely nemcsak egy, hanem két-három 
rokon tudományágat is összefoghat. „A tudomány egyre szakosodik, és 
nincsenek fórumok a különböző területek közötti eszmecserékre. Egyre 
szűkebb területhez értenek a kutatók: a nyelvészet, a fizika vagy a ma-
tematika egy nagyon speciális részéhez. Ennek ellenében hat a multi-
és az ínterdiszciplinaritás, és ezt szeretnék szolgálni a workshopok, va-
lamint a jövőre induló TÁMOP-os konferenciák is" - összegzett az igaz-
gató. 

Szegeden 1992 óta léteznek doktori programok. 2003-ban 16 dokto-
ri iskolát akkreditált az SZTE-n a Magyar Akkreditációs Bízottság (MAB), 
ez a szám 2008-ban 19-re nőtt, így a művészetek kivételével valameny-
nyi releváns tudományterületen van az egyetemnek doktori iskolája. 
Összesen több mint ezer oktató dolgozik valamilyen doktori program-
ban, és csupán öt százalékukat „kölcsönzi" az egyetem más intézmény-
től. Évente átlagosan 100-150 doktori fokozatot szereznek az SZTE-n. 
Problémát jelent ugyanakkor például az államilag finanszírozott keret 
elosztása és a doktori iskolák egységes fellépése. 

A tervek között szerepel egy a művészeti területek kiválóságát mu-
tató DLA-lskola (Doctor of Liberal Arts) létrehozása. Ehhez az oktatói bá-
zis rendelkezésre áll, azonban doktori iskola alapításához a minősített 
oktatóknak legalább egy doktori fokozatot szerzett tanítvánnyal is ren-
delkezniük kellene. Szeretnék informatívabbá tennék a doktori képzés 
honlapját, és napirenden van a doktori értekezések elektronikus tárolá-
sának és hozzáférhetőségének biztosítása is. 

o Arany Mihály 

Új RÁKDIAGNOSZTIKAI ESZKÖZT 
VIZSGÁL A SOLVO ÉS AZ SZTE 

Megkezdődtek a klinikai vizsgálatai annak a rendkívül ígéretes di-
agnosztikai eszköznek, amely hatékonyabbá teheti bizonyos rosszindu-
latú hematológiai betegségek és krónikus gyulladásos kórképek keze-
lését. A sikeres vizsgálatokat követően 2-3 éven belül a betegek számá-
ra is elérhetővé válik a teszt. 

Az in'\7ltlro diagnosztikai tesztrendszer, amely a hazai alapkutatási 
eredményen alapuló és a szegedi SOLVO Biotechnológiai Zrt. tulajdoná-
ban lévő szabadalmaztatott MultiDrugQuant™ assay technológiára 
épül, lehetővé teszi az egyes daganatos és gyulladásos betegségek ke-
zelése során gyakran fellépő gyógyszer-rezisztencia felismerését, ezál-
tal a terápia személyre szabott megválasztását. 

Az eszköz kifejlesztésére és piacra történő bevezetésére létrejött ku-
tatási konzorcium által koordinált projekt összesen 40 hónap futamide-
jű, a résztvevők mintegy 50 emberévnyi munkaerő-ráfordítással szá-
molnak. A sikeres fejlesztés és a klinikai vizsgálatok záloga az ipari 
partnerek (SOLVO, 77 Elektronika, T-sejt Orvosdiagnosztika) és három 
egyetem klinikumának (SZTE Szent-Györgyi Albert Klinikai Központ, 
DEOEC, PTE-OEKK) szoros együttműködése, hiszen a konzorcium tagjai 
rendelkeznek mindazokkal a szakmai kompetenciákkal, melyek bizto-
sítják a diagnosztikai eszközökre vonatkozó szigorú előírások teljesíté-
sét a fejlesztés, a gyártás, a teljesítőképesség klinikai értékelése és az 
engedélyeztetés során. 

A projekt célja, hogy a tesztrendszer ne csak kísérleti-laboratóriumi, 
hanem rutin kórházi környezetben is alkalmazható legyen az egyes daga-
natos és gyulladásos betegségek terápiájában gyakran megfigyelhető 
úgynevezett Multidrog-rezisztencia (MDR) előrejelzésére. E jelenség hát-
terében leggyakrabban olyan sejtmembránban elhelyezkedő szállítófe-
hérjék (transzporterek) állnak, melyek képesek a kemoterápiás és immun-
szuppresszív (az immunrendszer működését elnyomó) szereket a sejtből 
kipumpálni, gyógyszerekkel szembeni rezisztenciát eredményezve. Az 
MDR gyakorisága a még kezeletlen esetekben mintegy 40 százalék, így 
egyértelműen a leggyakoribb rezisztenciaformának számít; a kezelésekkel 
szembeni - akár átmeneti - rezisztencia pedig a páciensek állapotának 
jelentős romlását eredményezheti. A transzporterek aktivitásának a keze-
lés célpontját jelentő sejtekben történő meghatározása lehetővé tenné bi-
zonyos szerekkel szembeni rezisztencia előrejelzését, a terápiára nagy va-
lószínűséggel reagáló páciensek kiválasztását és a nemkívánatos gyógy-
szer mellékhatások előfordulásának csökkentését, ezáltal az onkológiai és 
reumatológiai ellátás javítását. A rezisztens esetekben nem csupán a ha-
tástalan kezelés költségei és gyakran súlyos mellékhatásai lennének meg-
spórolhatóak, de alternatív kezelési módszerek például biologikumok vá-
lasztása révén e páciensek gyógyulási esélyei is javulnának. 

A sikeres klinikai vizsgálatokat és engedélyezési eljárást követően 
az eszköz várhatóan 2-3 éven belül a kórházakban fogja kedvezően be-
folyásolni a kezelések kiválasztását, hatékonyságát és biztonságát, 
nemcsak Európában, hanem az USA-ban is. 

Háromszáz pontos intézkedési tervet fogadtak el 

Sokat hallunk, s lapunkban is 
többször írtunk mostanában az 
SZTE-n zajló felújításokról, új 
épületek kialakításáról, melyek 
mögött - a renoválási munkák 
szükségessége mellett - az a fel-
ismerés áll, hogy a munkaerőpi-
acon az orvos- és gyógyszertu-
domány mellett a természettu-
dományos és a mérnöki képzés 
iránt van a legnagyobb kereslet. 
A nagyprojektek rendszerezésé-
re Tráser Ferencet, az SZTE gaz-
dasági és műszaki főigazgatóját 
kértük fel. 

A főigazgatóságnak elsősor-
ban a pályázatokhoz kötődő ad-
minisztratív beszámoló a felada-
ta, a projektek ötletgazdája Majó 
Zoltán stratégiai igazgató. 

Magkórház, 
sürgősségi ellátás 

Három nagy Társadalmi Inf-
rastruktúra Operatív Program 
(TlOP)-pályázatról van szó, melyek 
közül is a legnagyobb a (2.2.7-es 
számot viselő) 12,5 milliárd forint-
ból megvalósuló 254 ágyas klinikai 
tömb, a magkórház lesz, a mostani 
új klinika mögött, a helikopter-le-
szállópálya mellett, a klinika külső, 
B udvarának területén. Az egyetem 
eleget tett a pályázati anyag hi-
ánypótlásának, a szerződés aláírás 
előtti állapotában van, csak a sze-
nátusnak kell végelegesen jóvá-
hagynia — tudtuk meg a főigazga-
tótól. Hozzátette: a nagy összegből 
az SZTE-nek 1,2 milliárd forintos 
önrészt kell vállalnia, amelyet az 
egyetem mellett a város és az Álta-
lános Orvostudományi Kar ad ösz-
sze, és reményeik szerint az öthalmi 
laktanya értékesítésének bevétele 
is be fog segíteni - a Magyar Nem-

Folytatás az 1. oldalról. 
A professzor kifejtette, az év 

elején a klinikai központ által el-
végzett nem fedezett beavatkozá-
sok értéke 1,7 milliárd forint volt, 
ez az esztendő végére 4 milliárd 
forintra nőtt. 

Az egyetem vezetése a 
bevételcsökkenés ellensúlyozására 
közel háromszáz pontból álló kon-
szolidációs programot fogadott 
el. Ennek egyik eleme a tervezhető 
műtétek elhalasztása volt novem-
ber 23. és 27. között, s hasonló 
intézkedésre kerül sor december 
végén, a két ünnep között is. Ez az 
korlátozás nem érinti a gyermek-
gyógyászati, a traumatológiai, a 
kardiológiai és az onkológiai ellá-
tást. 

Valamennyi érintett páciens-
sel egyeztették beavatkozásának 
új időpontját. Az ÁNTSZ már a 
intézkedés első napján helyszíni 
ellenőrzést tartott a klinikai 
központban, a vizsgálat mindent 
rendben talált — mondta az 
elnök. 

Bizonyos költséges diagnosz-
tikai eljárások, illetve gyógyszerek 
alkalmazásáról a klinikák vezetői 
vagy az osztályvezetők dönthet-
nek, s a központ nem fogad az el-
látási területén kívülről érkező be-
teget - említett példákat a takaré-
koskodási intézkedések közül Pál 

zeti Vagyonkezelő Zrt.-vei kötött 
szerződés értelmében ugyanis az 
egyetem viszonylag szabadon 
tudja értékesíteni ingatlanjait, me-
lyek bevételét szigorúan csak pá-
lyázati források önerejére fordít-
hatják. A beruházás sikere biztos-
nak látszik, a kivitelezés viszont 
több évre elhúzódhat majd - tud-
tuk meg Tráser Ferenctől. 

A következő, szintén az egész-
ségügyhöz kapcsolódó TIOP 2.2.2-
es pályázat a sürgősségi betegel-
látás továbbfejlesztését célozza, 
amely a szegedi közbeszédben az 
új klinikai tömbhöz kötődik -
szintén aláírásra vár a szerződés. 

A központi épület-
tó'l a Tudássétányig 

A TIOP 1.3.l-es pályázat há-
rom nagy részből áll. Megkez-

dődtek az egyetem Dugonics téri 
központi épületének felújítási 
munkálatai, remény szerint jövő 
adventre már el is készülnek. Az 
új Mérnöki Kari épület kialakítá-
sára kiírt pályázathoz most vá-
lasztják ki a kivitelezőket, össze-
sen 16-an pályáztak. A mintegy 
1,2 milliárd forintból megvalósu-
ló „zöld ház" alkalmas lesz arra 
is, hogy a környezetvédelmi 
szakismerettel rendelkező mér-
nökök működés közben is lát-
hassák, hogy miként lehet példá-
ul bíoenergiával, napkollektorral 
működtetni egy épületet. A har-
madik „nagy" a „Tudássétány" 
nevet viseli, mely egy klasszikus 
felújítási program a Rerrich Béla 
és a Dóm tér laborjaira vonatko-
zóan — a kivitelezés 2010-ben 
várható. 

Nehézséget jelent a projek-
tek kivitelezése során több 

ingatlan - így az aktuális felújí-
tás alatt álló Dugonics téri köz-1 
ponti épület - műemléki jellege. 
Szemléletes példa, hogy a köz-
ponti épület két felső födémét ki 
kell cserélni, amelyek az 1930-as 
évek építési szokásainak megfe-
lelőben fából készültek. Nem al - ' 
kalmazhatják azonban a mai 
korszerű technikát, ugyanilyen 
födémeket kell beépíteni az egy-
szerű acélgerendák helyett. Még 
egy ablakkilincs sem lehet más-
milyen, mint az eredeti volt. „Ez 
nyilvánvalóan költségnövelő té-
nyező és a kivitelezési munkákat 
Is nehezíti, de a hagyományt, 
tisztelni kell, ezért mind a meg-
rendelőnek, mind a kivitelező- f 
nek nagy körültekintéssel kel|,| 
eljárnia" — összegzett Tráser Fe-S 

renc. 19f í 

o Arany Mihály 11 in 

Attila. Hozzátéve: létszámleépítés-
re nem kerül sor, jelentős azonban 
a szakdolgozók és a fiatal orvosok 
elvándorlása, ők főként külföldön 
vállalnak munkát. A professzor el-
mondta, a konszolidációs prog-
ramtól havonta 123 millió forintos 
megtakarítást várnak. 

Szabó Gábor rektor kifejtette, 
az ország négy klinikai központjá-
nak és a működtető egyetemek ve-

zetői rendszeresen egyeztetnek 
Székely Tamás egészségügyi mi-
niszterrel. A megbeszélések jó 
irányba mozdultak el, s a profesz-
szor bízik benne, ez látszik majd az 
intézmények decemberi és januári 
OEP-ellátmányába. A Magyar Rek-
tori Konferencia elnöki posztját is 
betöltő professzor hangsúlyozta, 
szükség van a klinikai központok 
finanszírozásának átalakítására, 

mert a progresszív ellátás csúcsa-
ként működő intézmények teljesít-
ménye nincs elismerve. Ez a négy 
egyetem felelős a teljes magyar or-
vosképzésért és -továbbképzésért, 
itt dolgoznak a legjobban képzett 
szakemberek, a legkorszerűbb — és 
így legdrágább — berendezések-
kel, melyeket folyamatosan meg 
kell újítani — mondta a rektor. 

F.J. 

A HÁROM „NAGY" 
Nagyberuházások, fejlesztések az SZTE-n 

A klinikai központok finanszírozásuk rendezését várják a kormánytól. Fotó: segesvári Csaba 

Tráser Ferenc: húszmilliárdnyi fejlesztés folyik párhuzamosan az egyetemen. Fotó: Segesvári Csaba 
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ŐSZIKÉK 
Hász-Fehér Katalin előadása a Szabadegyetemen 

A Szabadegyetem - Szeged ka-
tedráján december 2-án Hász-
Fehér Katalin, az SZTE Bölcsé-
szettudományi Kar Klasszikus 
Magyar irodalom Tanszékének 
egyetemi docense tartott elő-
adást Arany János Őszikéi cím-
mel. 

Arany lános költészetének és 
talán a magyar irodalomnak is az 
egyik legrejtélyesebb darabja az 
Őszikék, mely Arany utolsó lírai 
korszakának költeményeit foglal-
ja magába. A verseket a kapcsos 
könyvbe másolja be, amit Gyulai 
Páltól kapott ajándékba azzal az 
indokkal, hogy Arany írása úgyis 
szebb, és szebb költeményeket is 
ír, mint ő. 

1877-ig 12 vers került be a 
kötetbe, de ekkor újraindította a 
versek folyamát, melyek fölé a 
következő cím kerül: Uj folyam. 
A datálás szerint ezek a költemé-
nyek 1877. július 3. és 1880. de-
cember 10. között, tehát három 
és fél év alatt keletkeztek. E mel-
lé a cím mellé később ceruzával 
jegyezte be az Őszikék kiegészí-
tést, és ugyancsak ceruzával 
számozta meg a verseket i-től 
53-ig. Érdekesség, hogy a 31-es 
szám hiányzik, amely valószínű-
leg Arany feledékenységének 
köszönhető. 

Az Őszikéket lehet sorozatként 
és ciklusként is-olvasni. Sorozat-
nak minősíti a verseket a mediális 
környezet és az állapot: a kapcsos 
könyv kerete, a folyamatos írás és 
a kéziratosság. 

Figyelembe véve a térbeli té-
nyezőket az látható, hogy a költő 
kialakít magának egy olyan teret, 
amelyben elzárkózik a nyilvános--
ságtói a kapcsos könyvbe, és eb-
ből eredően a sorozat meghatáro-
zó sajátossága lesz a versek kéz-
iratos állapota. 

Hász-Fehér Katalin Arany János költészetéről adott elő. Fotók: segesvári Csaba 

Emellett leképződnek a tény-
legesen megtett séták (a tér és az 
útvonal), melyek a költemények 
lírai terében is megjelennek. így 
elfogadható, hogy az Őszikék-
ciklusban a referenciális (séta), a 
mediális (könyv/lapok) és a poé-
tikai tér (látványszint) teljes egé-
szében lefedi egymást, amely 
erősíti a versek sorozat jellegét. 

A költemények többnyire 
időrendben kerültek be a kapcsos 
könyvbe, amely szintén sorozattá 
minősíti az Őszikéket. Megfigyel-
hető egyfajta ritmikusság, majd 
egyfajta ritkulás is a versek kelet-
kezésében. Mindezek ellenére is 
állíthatjuk, hogy az Őszikék 
egyetlen időszak állapotának és 
hangulatának a kifejezése -
mondta a szakember. 

1877 őszén egy törést figyelhe-
tünk meg a sorozatban, amelynek 
két oka lehet. Egyrészt, hogy az ősz 

beálltával már nem lehet annyit 
sétálni, a másik ok pedig a felfe-
deztetés ténye. Arany László 
ugyanis rájön arra, hogy apja ver-
seket ír, és ezt elmondja Gyulai 
Pálnak, aki ráveszi a költőt arra, 
hogy kiadja őket. Ez viszont felvet 
egy problémát: ha a Kapcsos 
Könyv hagyatéknak készült, akkor 
a kierőszakolt publikálás éppen a 
sorozat lényegi sajátosságát érinti. 

1877 szeptember-októberétől 
tényleges változás figyelhető meg 
a versek jellegében. Eltűnnek a 
napló- és elégiaszerű költemé-
nyek, az allegorizáló önarcképek, 
és felváltják őket a tárgyias, kole-
rikus darabok. 

Az Őszikék esetében ciklusról 
is beszélhetünk, mivel a cím elé-
gikus hangulatot von a versek kö-
ré, rávetítve ezzel jelentését az 
egész sorozatra. A visszaemléke-
zés és az öregség hangulata hatja 

át a költeményeket egészen a 
címadó 23. versig, amely egy 
egészen új színt visz a ciklusba. 
Megjelenik az irónia, önirónia és a 
humor. Innentől a közvetett elé-
gikusság nyomja rá a bélyegét a 
versekre: az elégia lehetetlensége, 
a természet anyagi oldalának 
megjelenése, a költői idealizáció 
tagadása. 

A ciklus lezárása sem egyér-
telmű, mivel három zárás is meg-
figyelhető a 30., a 43. és a négy 
számozatlan vers után. Utóbbia-
kat külön is lehet értelmezni, noha 
érezhető és a bizonyítható a szoros 
kapcsolat a többi költeménnyel. 
Mindezek alapján az Őszikék nem-
csak sorozatnak, hanem lezárt cik-
lusnak is tekinthető pontosan 
olyan formában, ahogy Arany be-
írta a kapcsos könyvbe - zárta 
előadását Hász-Fehér Katalin. 

o Tóth Boglárka 

A Szabadegyetem - Szeged no-
vember 25-i előadását Szekeres 
Ferenc, az SZTE JGYPK Művészeti 
Intézet Rajz-Művészettörténeti 
Tanszékének főiskolai adjunktusa 
tartotta Ötödik hatalmi ág? Az 
utca művészete címmel. 

„A reklám az utca művészete" 
- állítja egy kiadványcím a hatva-
nas évek végéről, ám a kilencvenes 
évekre már a média és a reklám 
együttesére „az ötödik hatalmi ág" 
elnevezést használják. De miért is 
fontos az utca művészete? - merül 
fel a kérdés. „Azért érdekes téma, 
mert pozitív és negatív értelemben 
is elhangzik. Eléggé tisztázatlan és 
állandóan formálódó terület, más 
szempontból, .tapasztalatból is 
tudhatjuk, hogy ami az utcán tör-
ténik, az fontos. Nem véletlen, 
hogy az utcára mennek ki tüntetni" 

— mondja Szekeres Ferenc. 
Az „utcai művészetek" egyik 

legszembetűnőbb képviselője a 
graffitikultúra, mely már az 1800-
as évek végén jelen van Ameriká-
ban, a gettókban. Lényeges meg-
említeni a funkcióját, amely nem 
más, mint a területvédelem. Le-
robbant társadalmi környezetben 
a bandák elfoglalnak egy terüle-
tet, és valahogy úgy, ahogy az ál-
latvilágban az állatok, megjelölik 
a területüket, hogy a konkurensek 
ne törjenek oda be. 

Ezeknek a falfirkáknak még 
nincs túl sok közük az esztétikum-

Szekeres Ferenc 

AZ UTCA MŰVÉSZÉTÉ 
Szekeres Ferenc a Szabadegyetem katedráján 

hoz, 1980-ban azonban megjelenik 
egy letisztultabb forma, amely már 
esztétikai értékkel bír. Egy lepusz-
tult társadalmi környezetben ezek 
a képek színesítik a környezetet, 
csökkentve az elviselhetetlenségét, 
ugyanakkor Budapest belvárosá-
ban, az emeletes házak falán a 
graffiti „kultúrmocsokká" válik. 
Nemcsak azért, mert egy tiszta kör-
nyezetet tesz tönkre, hanem azért 
is, mert az eredeti jelentését elvesz-
ti. Emellett viszont érdekes, hogy a 
graffiti áttörve a korlátokat más te-
rületre is átkerül, például reklá-
mokba, büfék, sőt még hálószobák 
falára is! Ezután felmerül a kérdés, 
hogy ez a graffiti-feeling elpuhu-
lása, vagy a street-art felértékelő-
dése? 

A street-art egyik legkarakte-
resebb képviselője Marc lenkins, 
aki apró felfújható figurákat helyez 
el szobrokon, az út különböző ré-
szein ezzel keltve feltűnést. De eb-
be a kategóriába tartozik a Kétfar-
kú Kutya Párt „megjelenése" is. A 
színes elemek a járdán — ugyanú-
gy, mint az eredeti graffitikultúra 
esetén - pozitív jelentést hordoz-
nak, mivel megszínesítik a környe-
zetet amellett, hogy erős társada-
lombírálat is megfigyelhető. 

Furcsa dolog történik, ezek az 
antiművészetként megjelenő 
(legalábbis a grand art művésze-
tét provokáló) irányzatok egy idő 
után bekerülnek a kiállítótermek-
be, és megpróbálnak belesimulni 

a praktikus társadalmi képbe. Itt 
ismét felmerül egy kérdés, hogy 
ez felemelkedés, vagy az eredeti 
elvárások, szándékok feladása. 

Nem kell megvádolni a graffi-
ti és street-art kultúrát azért, mert 
bekívánkozik a kiállítótermekbe, 
hiszen ha megnézzük a lázadó 
grand art-t a múlt században, ak-
kor láthatjuk, hogy az utca na-
gyon jó terep ahhoz, hogy publi-
citást kapjon a művészet. Ebben 
az időben három nagy irányzat is 
megjelenik az utcán: a happe-
ning, performance és a fluxus 
művészet. Láthatóan erős áthatá-
sok vannak a grand art, a lázadó 
grand art és az utca művészete 
között. 

Régebben még az utca művé-
szetének nevezték, ma már ötödik 

hatalmi ágnak tartják a vizuális 
reklámkommunikációt, noha nap 
mint nap szembesülünk a reklám-
ellenességgel. De bármennyire is 
nem szeretjük őket, mégis az éle-
tünk részét képezik, mert ezek se-
gítségével tájékozódunk. 

A grand art és a reklámok kö-
zött is találunk kapcsolatot, mivel 
sok esetben ez utóbbi bagatellizál-
ja, deheroizálja a művészetet, jó 
példa erre a sok Mona Lisa-feldol-
gozás. Ugyanakkor esetenként a 
grand art is deheroizál, amire jó 
példa Duchamp kiállított WC-csé-
széje, vagyis közös vonásokat is 
megfigyelhetünk a két terület kö-
zött. 

Annak ellenére, hogy mind-
kettő egyirányú indirekt kommu-
nikáció, felmerül még egy kérdés, 
hogy mi a különbség a vizuális 
művészi kommunikáció és a vizu-
ális reklámkommunikáció között? 
A reklámkommunikáció egy adott 
időben, egy adott területen, egy 
adott rétegnél hat, míg a vizuális 
kommunikáció egyetemes jelen-
tést hordoz. Ezek alapján a vizuá-
lis reklámkommunikáció — Szeke-
res Ferenc szerint — nem tekinthe-
tő művészetnek, inkább egy 
szubkultúra, amely nagyon erő-
teljesen jelen van az életünkben, 
hiszen a médiában és az utcán is 
megkerülhetetlen, ezzel ízlés- és 
sok esetben negatív ízlésformáló-
vá válik. 

T. B. 

MEGINT A SZOMSZEDOKROL 

Újvidéken van egy szomszédunk, persze több is, de ez az egyik 
a legemlékezetesebb. Újvidéken lakunk pár hónapot, de leszámítva 
egy-két itteni barátot, pár itteni könyvet, a élet olyan Újvidéken is, 
mint bárhol máshol, ha olvas meg az ír az ember. Szóval a ház, ahol 
lakunk, a Danilo Kis utcában van, szerbül Ulica Danila Kisa, amíg 
nem jöttem rá, hogy megy itt az igeragozás, szégyellem, de beval-
lom, azt hittem, egy nőről van elnevezve az utcánk, akinek a neve 
lám, hogy hasonlít a nekünk, magyaroknak is olyan fontos író nevé-
re. Hát igen, pedig nincs is annál természetesebb, ha az ember ha-
sonlít magára, ha a neve hasonlít a saját nevére. Pedig magának az 
utcának tényleg nincs sok köze Danilo Kishez, talán soha nem is járt 
rajta, ez az utca nem is olyan régi, sok az új építésű, még múlt nél-
küli ház. 

De hiába tudom már, hol is lakom, keveset tudok azokról, kikkel 
lakom egy házban. Nem csak a saját figyelmetlenségemből adódó 
tudatlanságom miatt van így ez persze, akárhány lakásban éltem, 
pár szomszédon kívül mindig is keveset tudtam volna megnevezni. 
A lakás, ahol él az ember, külön sziget. És attól függetlenül, hogy 
mindig ugyanaz a két szerb sláger hallatszódik hangosan át a nap-
nak mindig ugyanabban a szakaszában, afféle sajátos couleur 
locale-ként, nem gondolok bele, kik is hallgathatják ezeket a dalo-
kat és miért. Nyilván szeretik, én egyre kevésbé. De van Újvidéken ez 
a szomszédunk, aki persze csak az egyik, de ő a legemlékezetesebb. 
Méla kamasz fiú, sokat áll magányosan a ház előtt, ha hideg van, ak-
kor is. Babrálja a kapucnija zsinórját. És figyel. Nem felejt. Mégsem 
tudom irigyelni. Ha a lépcsőházból jövet nevetünk valamin, szelíden 
ő is mosolyogni kezd, mintha hálás lenne mások jókedvéért, mintha 
lenne hozzá köze. Pedig épp a részvételben megakadályozó figyel-
me miatt nincs köze senkihez, csak a ház és az utca közötti sávhoz, 
ahonnan nem mozdul, csak az utcához, amit figyel, ahonnan nyil-
ván minden szomszédot és minden járókelőt felismer. 

o Turi Tímea 

OTEVES A TIK 

Az SZTE József Attila Tanulmányi és Információs Központja öt évvel ez-
előtt, 2004. december 9-én ünnepélyes keretek között nyitotta meg kapu-
it. Az elmúlt öt évben a központban közel 4,5 millió látogató fordult meg, 
évente átlagosan 200 üzleti, kulturális és tudományos rendezvény számá-
ra biztosít minden elvárásnak megfelelő, színvonalas helyszínt. Közel 8 
ezer diák kapott a TIK-ben diplomát, és sokáig lehetne folytatni a nagy 
számok felsorolását. 2004 óta a központ több ízben megmérettetett (sok 
száz fős konferenciák, nagy érdeklődésre számot tartó könyvtári éjszakák, 
elégedettségi felmérések, prominens személyek látogatásai), s ezeket az 
„akadályokat" a központ sikerrel vette. Elérkezett hát az ünnepelés ideje. 

A születésnaphoz közeledve a tavalyi évhez hasonlóan idén is nagy ér-
deklődésre számot tartó előadás lesz a TIK-ben: a Szegedi Társadalomtu-
dományi Szakkollégium szervezésében december 8-án, kedden 18 órától 
Kumin Ferenc, a Köztársasági Elnöki Hivatal főosztályvezetője tart előadást, 
„Sólyom László köztársasági elnök tevékenysége, különös tekintettel a je-
lölési és vétózási gyakorlatra" címmel. 

December 9-én egész nap színes programoknak ad otthont a TIK: 9 
órától a központ díszes karácsonyfájának szomszédságában vágják fel a 
születésnapi tortát. 11 órától „Ötévesek lettünk..." címmel nyílik kiállítás, 
melyen az Egyetemi Könyvtár, a Kongresszusi Központ, a Hallgatói Szol-
gáltató Iroda és nem utolsósorban az Universitas-Szeged Nonprofit Kft. 
mutatja be az elmúlt öt év emlékezetes eseményeit. A tárlatot Rácz Béla 
rektorhelyettes nyitja meg, köszöntőbeszédet Mader Béla, az Egyetemi 
Könyvtár főigazgatója és Majó Zoltán, az SZTE fejlesztési igazgatója mond. 
A TIK társadalmilag felelős magatartását igyekszik példázni a Gördülő 
Tánccsoport kiállítás megnyitót kísérő táncbemutatója. 

Délután 14 órakor lesz az ötödik születésnap alkalmából meghirdetett 
„Ahogy én láttam a TIK-et az elmúlt 5 évben..." című fotópályázat ered-
ményhirdetése. A fotópályázatra beérkezett képek a látogatók szemszögé-
ből is bemutatják a központot. A fotópályázatra december 7-én, hétfőn éj-
félig még beküldhető kép. A pályázati felhívás a www.u-szeged.hu/kon-
gresszusikozpont oldalon olvasható. 

10-től 14 óráig „Elme-akadályversenyen" mérettethetik meg magukat 
a TIK munkatársai és látogatói, aki a fél távot teljesíti, már ajándékban ré-
szesül. Aki szeret kézműveskedni, mind a délelőtti, mind a délutáni órák-
ban több alkalma kínálkozik erre (két kézművescsoport is érkezik), s lehe-
tőség lesz a hennafestés kipróbálására is. Az Új Akropolisz Kulturális Köz-
hasznú Egyesület nem mindennapi programokkal várja az érdeklődőket: 
például bepillantást nyerhetnek a tolerancia labirintusába. A programok 
szüneteiben óránként tombolasorsolás lesz, ahol környezettudatos aján-
dékokat nyerhetnek Fortuna kegyeltjei. 

Ezen túlmenően a nap folyamán a „Hagyj nyomot" falon mindenki 
üzenetet küldhet a központnak, így örökítve meg a születésnapot. 

http://www.u-szeged.hu/kon-


ISKOLAPAD mi 

AKADÉMIAI NIVODIJ 
A CTK OKTATÓINAK 

Az Akadémiai Kiadó tizenöt kiadványa vagy azok szerzője, szer-
kesztője részesült az idén Akadémiai Nívódíjban. 

Az elismeréseket a Magyar Tudomány Napja rendezvénysorozat 
keretében november 19-én adták át az MTA székházában. A kiadó köz-
leménye szerint első alkalommal 1974-ben jutalmazták nívódíjjal a kor 
legjelesebb hazai tudományos munkáit. 

„Az azóta eltelt harmincöt év bizonyította, hogy a szándék helyes 
volt, hiszen a kezdeményezésből hagyomány lett, miközben a cél ma 
is ugyanaz: elsősorban erkölcsi elismerésben részesíteni a közelmúlt 
legszínvonalasabb tudományos kiadványait és szerzőiket. A díjazottak 
évről évre az MTA tudományos osztályainak jelölése alapján a Magyar 
Tudományos Akadémia által támogatott és a kiadó gondozásában 
megjelent művek közül kerülnek ki" - áll a közleményben. 

Az ünnepségen a Szegedi Tudományegyetem Gazdaságtudományi 
Karának három oktatója is elismerésben részesült. 

Kitüntetést érdemelt ki Rekettye Cábor (egyetemi tanár, Üzleti Tu-
dományok Intézete Marketing-Menedzsment Szakcsoport) és Hetesi 
Erzsébet (dékán, egyetemi docens, az Üzleti Tudományok Intézet mb. 
intézetvezetője) Kínálatmenedzsment című műve. Ugyancsak Akadé-
miai Nívódíjjal jutalmazták Veres Zoltánt (egyetemi docens, Üzleti Tu-
dományok Intézete Marketing-Menedzsment Szakcsoport) A szolgál-
tatásmarketing alapkönyve című műért, amelynek „fókuszában az 
ügyintézés minősége, biztonsága és gyorsasága, a meglévő és a po-
tenciális ügyfélkapcsolatok elmélyítése áll". 

PHD-HALLGATÓKAT DÍJAZTAK 

December 3 -án, az SZTE Hallgatói Díjkiosztó Ünnepségen 
köszöntötték azokat a fiatalokat, akik az idei tanévre elnyerték az 
Egyetemi Tehetséggondozó Doktorandusz Ösztöndíjat. 

Kutatásaikhoz a következők kapnak támogatást (melynek összege 
18 - 100 ezer forint között mozog): Antos Balázs (Történelemtudomá-
nyi Doktori Iskola), Ábrahám Ádám (Irodalomtudományi Doktori Is-
kola), Baki Gabriella (Gyógyszertudományok Doktori Iskola), Bódi Ni-
kolett (Biológia Doktori Iskola), Borcsa Botond Lajos (Gyógyszertudo-
mányok Doktori Iskola), Csapi Bence (Gyógyszertudományok Doktori 
Iskola), Dezső Linda (Közgazdaságtudományi Doktori Iskola), Domo-
kos Csaba (Informatika Doktori Iskola), Hajdú Zsanett (Gyógyszertu-
dományok Doktori Iskola), juhász László (Multidiszciplináris Orvostu-
dományok Doktori Iskola), Komlósi Boglárka (Nyelvtudományi Dokto-
ri Iskola), Kristó Katalin (Gyógyszertudományok Doktori Iskola), Lon-
don Annamária (Gyógyszertudományok Doktori Iskola), Németh Ba-
lázs (Interdiszciplináris Orvostudományok Doktori Iskola), Pataj Zol-
tán (Kémia Doktori Iskola), Petró Éva (Gyógyszertudományok Doktori 
Iskola), Pomázi Anita (Gyógyszertudományok Doktori Iskola), Samu 
Andrea (Földtudományok Doktori Iskola), Serly lulianna (Interdisz-
ciplináris Orvostudományok Doktori Iskola), Srankó Dávid (Környe-
zettudományi Doktori Iskola), Szabó Ágnes Mira (Interdiszciplináris 
Orvostudományok Doktori Iskola), Tamás Ágnes (Történelemtudomá-
nyi Doktori Iskola), Takács Szabolcs Ferenc (Interdiszciplináris Orvos-
tudományok Doktori Iskola). Tiszlavicz Zoltán (Interdiszciplináris Or-
vostudományok Doktori Iskola). Tóth Péter Sándor (Kémia Doktori Is-
kola). 
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UNIÓS FEJLESZTES A KONYVTARBAN 

Európai uniós pályázati támogatással fejlesztik szolgáltatásaikat a 
szegedi felsőoktatási könyvtárak. 

Az Új Magyarország Fejlesztési Terv Társadalmi Megújulás Opera-
tív Programja keretében meghirdetett Tudásdepó-Expressz pályáza-
ton Szegedi Tudományegyetem 12 karának Egyetemi Könyvtára a Gál 
Ferenc Hittudományi Főiskola könyvtárával közös konzorciumban 59 
millió forint vissza nem térítendő támogatást nyert. E támogatást a 
könyvtárak - a pályázati kiírásnak megfelelően - legfőbb stratégiai 
céljaik infrastrukturális alapját jelentő eszközök beszerzésére fordít-
ják. 

Az új szerverek rendszerbe állításával jelentősen bővülő tárolóka-
pacitás hosszú időre biztosítja az országosan egységes elektronikus 
szolgáltatások tökéletesítéséhez, valamint az elektronikus dokumen-
tumok tárolásához szükséges biztonságos hátteret. 

A nyilvános terekben elhelyezett számítógépek számának növelé-
sével biztosítani tudják az egyre gyarapodó számú, elekronikusan el-
érhető információforráshoz (adatbázisok, e-kurzus-, és tananyagok, 
online folyóiratok, digitális, multimédiás dokumentumok) és a digitá-
lis szolgáltatásokhoz (online hosszabbítás, kölcsönzés előkészítő rend-
szer, digitális másolatigénylés, online médiatéka, elektronikus vizs-
gáztatás) való kényelmesebb, egyidejű hozzáférést. 

Az elnyert összeg egy részét az Egyetemi Könyvtár arra fordítja, 
hogy dokumentumainak egy részét alkalmassá tegye önkiszolgáló, 
automatikus kölcsönzésre. Ez a világszerte egyre népszerűbb rendszer 
egyben arra is alkalmas, hogy segítségével digitális állomány-ellen-
őrzés valósuljon meg. 

Nagy teljesítményű hálózati aktív elemek beszerzésével jelentősen 
javulni fog. illetve megvalósul mindkét épületben a WiFi szolgáltatás. 

A fogyatékkal élők esélyegyenlőségének további javítása érdeké-
ben bővíteni kívánják eszközparkjukat, amely a könyvtári szolgáltatá-
sok igénybevételét a gyengén látók számára is lehetővé teszi: a már 
meglévő eszközök mellé az Egyetemi Könyvtár hangszigetelt Braille-
nyomtatót, a Hittudományi Főiskola Könyvtára pedig a képernyő na-
gyítására vagy a képernyőn található információk felolvasására alkal-
mas szoftvereket vásárol. 

A pályázat megvalósítása 2009 őszétől 2010. március 31-ig tart. 

„OLYAN, MINTHA 
KÉT HAZÁM LENNE" 

Találkozás Pálfi Réka francia szakos hallgatóval 
Előfordul, hogy valamit nem szív-
lelünk, később mégis életünk 
egyik legfontosabb elemévé vá-
lik. Ez történt Pálfi Rékával is, aki 
eleinte idegenkedett a francia 
nyelvtől, ma már azonban el sem 
tudná képzelni az életét második 
hazájának nyelve nélkül. 

Kenyeret venni 
egyedül 

Réka családjában elsősorban 
biológus édesapjának és francia 
szakos nagynénjének köszönhető-
en nagy hagyománya van a francia 
nyelv és kultúra szeretetének. A 
szintén francia szakos bölcsészlány 
ezért abban a szerencsés helyzet-
ben volt, hogy már egész pici korá-
tól kezdve szívhatta magába a 
nyelvet, ami valószínűleg a megél-
hetését is biztosítani fogja. „Nálunk 
kvázi kötelező volt, hogy az öcsém 
Is és én is a kis Ságváriba menjünk 
francia tagozatra, fel sem merült 
másik iskola. Igazából szinte nem is 
tudom, hogy honnan ered ez a 
franciaszeretet, de az biztos, hogy 
mindig voltak francia ismerőseink, 
barátaink a nagynéném és az apu-
kám által. Azt hiszem, talán az vojt 
meghatározó ebben, hogy a kö-
zépiskolában Kovács Béla bácsi ta-
nította nekik a franciát. Mindig azt 
mesélték nekem, hogy nagyon szi-
gorú volt ugyan, de be is oltotta 
őket a nyelv szeretetével egy életre. 
Emlékszem, hogy én is nagyon kicsi 
voltam, az öcsém pedig még men-
ni sem tudott, amikor már jártunk 
kint Franciaországban, rendszere-
sen ott nyaraltunk. Nagy élmény 
volt nekem, amikor például négy-
éves koromban már egyedül kér-
tem a kenyeret egy kinti boltban. 
Gondolom, hogy ez az elkötelezett-
ség öröklődni is fog a családban, 
hiszen számomra is nagyon fontos 
ez a nyelv és az ország." 

„Csodabogár" 

Mindezek ellenére, amikor Ré-
ka franciául kezdett tanulni az ál-
talános iskolában, eleinte nem sze-
rette a nyelvet. A fordulópontot az 
jelentette, amikor hatodikos korá-
ban az egész család kiköltözött Pá-
rizsba, mivel édesapja kint vállalt 
diplomáciai feladatokat. Négy évig 
élt Franciaországban, és mint 
mondja, rengeteget köszönhet en-
nek az időszaknak. 

„Nagy dolog, hogy Ilyen kö-
zelről megismerhettem egy másik 
ország kultúráját, olyan finom 
részleteket Is, mint például az or-
szágrészek közötti mentalitásbeli 
különbségek. Természetesen sokat 
segít most a suliban, hogy merek 
megszólalni, tudok franciául gon-
dolkodni. Sokkal könnyebben 
megértem az órákat, és úgy látom, 
hogy könnyebben ki is tudom ma-
gam fejezni, jobban össze tudom 
rakni a mondatokat, mint a többi-
ek, amikor ott kell beszélni az órán, 
nem lehet előre megfogalmazni a 
gondolatokat. Az is hasznomra 
vált, hogy kint az iskolatársaim ele-
inte csodabogárnak tartottak, mert 
akcentussal beszéltem, és az öltöz-
ködésüket sem feltétlenül követ-
tem. Például csak nekem volt ba-
kancsom, ami miatt mindenki tel-
jesen hülyének nézett. Sokat tanul-
tam abból, hogy be kellett illesz-

kednem. Magabiztosabb lettem. 
Korábban tartottam az emberektől, 
de mióta visszajöttem Franciaor-
szágból, nyíltabb lettem, köny-
nyebben el tudom magam fogad-
tatni másokkal. í l kellett telnie 
azért egy időnek, mire átláttam, 
hogy mennyire hasznos volt ez szá-
momra, mert amikor kimentünk, 
úgy fogtam fel a dolgot, hogy el-
szakítanak a barátaimtól. De talán 
a legfontosabb, hogy ha visszame-
gyek, otthon fogom magam érezni. 
Tulajdonképpen elmondhatom, 
hogy olyan, mintha két hazám len-
ne. Például anno amikor vissza-
mentünk Franciaországba az ittho-
ni látogatásaink után, akkor is azt 
mondtuk, hazamegyünk, mindkét 
országot a hazánknak neveztük" -
árulja el. 

Egyenes út 

Nem csoda tehát, hogy a gim-
názium után már nem volt kérdés 
Réka számára, hogy hol folytassa 
tanulmányait, szinte egyenes út 
vezetett a francia szakra. 

„Tulajdonképpen egyértelmű 
volt, hogy a francia nyelvvel sze-
retnék foglalkozni, úgyhogy bár 
felmerült bennem az is, hogy a 
GTK-ra menjek, végül a bölcsész-
karra jöttem, és biztos, hogy jól is 
tettem. Előzetesen arra számítot-
tam, hogy több vizsgám lesz. szor-
galmi időszakban viszont kevesebb 
dolgom. Ehhez képest a legtöbb 
órám szeminárium. De ezeken töb-
bet is lehet tanulni, közvetlenebb a 
kapcsolat. Kevesen vagyunk, úgy-
hogy mindenkit tudnak beszéltetni 
az órákon, rákényszerül az ember, 
hogy készüljön rendesen. Úgy lá-
tom, hogy igen szigorúak a tanszé-
ken, vannak elvárások, de ez nem 
baj. Persze van pár olyan tantár-
gyam is, aminek most nem annyira 
látom a hasznát, de lehet, hogy ez 
később változik, és az biztos, hogy 
alapvetően számomra érdekes dol-
gokat fogok itt tanulni" — véli. 

Tervek 

Ugyan csak néhány hónapja 
egyetemista, Réka máris tele van 

Réka sportos lány lévén 
többféle mozgásformát is ki-
próbált már, leginkább 
azonban egy első hangzásra 
igen férfiasnak tűnő küzdő-
sportot szeretett meg. „Fran-
cia bokszoltam kint. Nagyon 
szerettem, mert lehet benne 
rúgni is, amit nagyon élve-
zek, és egy védőfelszerelés-
ben csinálják. Az egyik ba-
rátnőm találta ki, hogy bok-
szoljunk, ő végül inkább 
táncolni tanult, én viszont 
maradtam ennél, mindig is 
bejöttek a fiús sportok. Itt-
hon viszont nem folytattam, 
mert csak férfiak űzik, és fő-
leg az erőnlétre koncentrál-
nak az edzéseken, míg kint 
nagyobb teret kapott az 
improvizáció, a szabad 
boksz. Olyan ez, mint az ok-
tatás, ami szintén sokkal 
sablonosabb, szárazabb Ma-
gyarországon." 

tervekkel a jövőjét illetően. „Na-
gyon szeretnék majd kimenni az 
egyetem alatt is Franciaországba 
valamilyen ösztöndíjjal. Lehetőleg 
Nizzába, de az is lehet, hogy Pá-
rizsba. Úgy tudom, szinte minden-
ki kijut, aki szeretne, úgyhogy jók 
az esélyeim erre. Persze ezt csak 
másod- vagy harmadévben terve-
zem. Egyelőre arra koncentrálok, 
hogy megcsináljam a félévet, fel-
mérjem, hogy mennyi erőfeszítés-
sel teljesíthető számomra ez a szak. 
Hiszen még nem is vizsgáztam Itt, 
habár a zh-k jól mennek, úgyhogy 
remélem, nem lesz gondom. Sze-
retnék a három év után Is itt ma-
radni, de egyelőre nincs tolmács 
mesterképzés. Márpedig én tol-
mácsként képzelem el magam. 
Már csak azért sem lennék jó tanár, 
mert nem jó a nyelvtanom, a fran-
ciák ugyanis nem igazán beszél-
nek helyesen, és nálam eléggé 
rögzültek a hibák. Szerintem lenne 
rá igény, de ha addigra sem lesz 
mesterképzés, akkor továbbme-
gyek a GTK-ra. Aztán a két vég-
zettséget vegyítve talán alapítok 
egy tolmácscéget." 

Pálfi Réka 
2009 tavaszán érettségi-
zett a szegedi Ságvári End-
re Gyakorló Gimnázium 
francia kéttannyelvű tago-
zatán. Szeptember óta a 
Bölcsészettudományi Kar 
romanlsztika (francia) sza-
kos hallgatója szakfordítói 
és tolmács szakirányon. 
2002-től négy évig család-
jával Párizsban élt, ahol a 
janson de Sailly általános 
Iskola és gimnáziumban 
tanult. 
Fotó: Segesvári Csaba 

„Azért ide húz 
a szívem" 

Sok fiatal Igyekszik külföldön 
szerencsét próbálni. Ezért is érde-
kes kérdés, hogy egy másik orszá-
got is-szinte az otthonának tekin-
tő ember vajon Magyarországon 
képzeli-e el az életét. 

„Szívesen élnék Franciaor-
szágban, mert bizonyos szem-
pontból sokkal minőségibb életet 
lehet élni ott. Amikor hazajöttem a 
négy év után, eleinte furcsa volt 
például, hogy itthon mennyivel 
pesszimistábbak az emberek. 
Mintha folyton szitkozódna min-
denki. senki nem szereti a munká-
ját. Kint ha megáll egy autós, ki-
száll, vesz egy kenyeret, nem du-
dálnak, ordibálnak a mögötte ál-
lók, hanem szépen, nyugodtan 
megvárják. Persze ott is van kü-
lönbség az emberek mentalitásá-
ban. A déliek sokkal közvetleneb-
bek, rögtön családtagként kezel-
nek. míg a párizsiak például jóval 
távolságtartóbbak, kevésbé fo-
gadják el az idegeneket. De ami a 
legjobban zavart, hogy itthon na-
gyon rasszistának tűntek az em-
berek a franciákhoz képest. Kint 
sokkal elfogadóbbak, sok több-
nemzetiségű család van, én is 
megismertem egy csomó idegen 
kultúrát. Az osztályomban voltak 
Fülöp-szigetekiek, japánok, kína-
iak. Úgyhogy nekem fel sem tűnt 
már. ha például Itthon szembejött 
egy afroamerikai ember, mások 
viszont rögtön megjegyzéseket 
tettek, ez nagy baj szerintem. 
Sokkal több szórakozási lehetőség 
is van kint, fejlettebb a kultúra. A 
sok magyar diplomás munkanél-
külit elnézve pedig úgy tűnik az 
embernek, hogy Franciaország-
ban sokkal több esély van munkát 
találni, olyan színvonalú életet él-
ni, amilyet elképzelünk magunk-
nak. De ha sikerülne valamilyen jó 
munkát találnom Magyarorszá-
gon, akkor azért inkább marad-
nék. Mindkét országban otthon 
érzem magam, de egy kicsit job-
ban húz a szívem Magyarország-
hoz" — mondja. 

o Keresztes ludit 
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EGY FOGALOM ÚTJA GÖDÖLLŐTŐL SZEGEDIG 
Beszélgetés Kovács Bélával, a Ságvári-gimnázium nyugalmazott franciatanárával 

Kovács Béla neve fogalom volt 
a Ságvári-gimnáziumban. Ő az 
a tanár, aki képes volt szigorú 
szeretettel megtanítani minden 
egyes diákjával a francia nyel-
vet. Tagadhatatlan, hogy pe-
dáns óráin csak az érezhette jól 
magát, aki jelesre tudta az 
anyagot, ugyanakkor a szüne-
tekben vagy az utcán egy vég-
telenül kedves és figyelmes 
nagypapa szelídségével be-
szélgetett tanítványaival. így 
újra és újra el tudta fogadtatni, 
hogy a nyelvtanuláshoz időre, 
türelemre és szorgalomra van 
szükség. 

Szigor és nyitottság jelle-
mezte. Legutóbbi, tanórán kívüli 
találkozásunkkor ez utóbbi erény 
domborodott ki, mikor e sorok 
írója és Pálfi György, az SZTE Em-
bertani Tanszékének vezetője, a 
két egykori tanítvány megláto-
gatta a nemrég magas francia 
állami kitüntetést (Akadémiai 
Pálmák parancsnoki fokozata) 
kapott, 92 éves tanár urat. Za-
matos körtepálinka és jó tokaji 
bor segítette az emlékezést. 

— Tokaj-Hegyalján, Tolcsván 
születtem, itt is jártam elemibe. 
Áldott tanítóm, Sztareczky Géza, 
aki nem kímélte a körmösöktől, a 
pajeszhuzogatástól és a kitérdel-
tetéstől a gyerekeket, sőt papír-
galuskás tintalevesre meginvitá-
lással is riogatott, olyan alapo-
kat adott, hogy arra az egész 
életemben nyugodtan építhet-
tem. Az édesanyám nagybátyja 
premontrei tanár volt, aki előbb 
Kassán dolgozott, majd a triano-
ni katasztrófát követően, mivel 
iskola nélkül maradt a rend, Gö-
döllőre került, ahol az újonnan 
alapított gimnázium vezetője 
lett. Engem, a szegény falusi kis-
gyereket fölvitt Gödöllőre, és tu-
lajdonképpen ő taníttatott. 

Én mindig matematikusnak 
készültem, szerettem is a tár-
gyat, csak valahogy a klasszikus 
szakpárja, a fizika távolabb volt 
tőlem. Gödöllőn szerzetes taná-
rok foglalkoztak velünk, akik az 
életüket adták a tanításért. Nos, 
a fizikatanárom is káprázatos 
személyiség volt, a szertára ma-
ga a szentély. Reggeltől estig ott 
élt, csak az óráira jött ki. jellem-
ző az elhivatottságára, hogy 
amikor a háborúban lebombáz-
ták az épületet, s benne ezt a 
szertárt, a látvány következté-
ben néhány hét alatt huszonöt 
kilót fogyott. Nyolcosztályos 
gimnázium volt a miénk, csupa 
elhivatott, jó fejű diákkal a tár-
sadalom minden rétegéből. Volt 
ott egy francia kör, s mivel ötö-
diktől ezt a nyelvet is tanította 
egy kiváló szerzetes, szívesen 
jártunk az estekre. Nota bene, fi-
gyelem, mai fiatalok, a kör 
szombat esténként ült össze. Ün-
nepségeket is rendeztünk, és az 
egyiket meglátogatta a rendfő-
nök apát, egy belga pap, aki 

^megjegyezte, hogy jó a kiejté-
sem. Érettségi után jelentkeztem 
a rendbe, és az apát emlékezett a 
francia esten nyújtott produkci-
ómra. Azt mondta, hogyha fran-
cia szakon tanulok tovább, akkor 
elintéz nekem egy külföldi ösz-
töndíjat. Nagy szó volt ez akkor, 
1934-ben egy szegény falusi fia-
talembernek. 

- A matematika ekkorra 
már nem is vonzotta? 

- Dehogynem. Kitüntetéses 
érettségit tettem, ami azt jelenti, 

hogy minden tárgyból jelest sze-
reztem, de ekkorra már eldőlt az 
irány, hisz nagyon nagy volt a 
csábítás. Az osztályfőnökünk, a 
latin-magyar tanárunk is tüne-
ményes ember volt. Nagyon 
öregnek láttuk: ötvenöt éves 
volt, amikor mi érettségiztünk. 
Igazi tanárszemélyiségeket kap-
tunk a sorstól: a latin- és a mate-
matikatanárunk nyolc évig 
ugyanaz volt, és a németet is 
csak azért tanította hét évig 
ugyanaz a szerzetes, mert ezt a 
nyelvet másodikban kezdtük. 

— Gyakran eszébe jutott a 
tolcsvai tanító? 

— Igen. Ha hazamegyek 
Tolcsvára, mindig viszek virágot 
a sírjára, és meggyújtok az emlé-
kére egy mécsest. Így volt ez az 
idén is. Gödöllőn, amikor először 
készülődtem a karácsonyi szü-
netre, azt mondta az osztályfő-
nököm, kisfiam, ha hazamentél, 
csókolj kezet a tanítódnak. 

— Ha már Tolcsván járunk, 
hadd kérdezzem meg, foglal-
koztak a szülei szőlővel? 

— Akkor még nem, de a ro-
konságban volt szőlő. Stullmann 
nagyapám nagy birtokot gon-
dozott. Azt szoktam mondani, 
hogy az anyatejjel szívtam ma-
gamba a szőlő és a bor kultúrá-
ját. 

— Gondolom, ez nem jött 
rosszul a francia kapcsolatok 
építésében. 

— Nem, bár Franciaország 
még váratott magára, mivel 
francia Svájcba kaptam ösztön-
díjat, immár harmadéves hallga-
tóként. Tudni kell, hogy az úgy-
nevezett tanító rendek, a bencé-
sek, ciszterciták és premontreiek 
kifejezetten azt a feladatot kap-
ták, hogy tanítsanak. Ezért pár-
huzamosan végeztük a teológiát 
a főiskolán és valamelyik tanár 
szakot a Pázmány Péter Egyete-
men. A Genfi-tótól keletre, a 
Rhone-völgyi Saint-Maurice-
ban, csodálatos környezetben 
töltöttem egy évet. Amikor a 
kertben tanultam, az apátság 
ezerötszáz éves köveire raktam le 
a könyveimet. A gimnáziumnak 
hatszáz fős színházterme volt, a 
papok részesei voltak a városka 
mindennapjaínak, szóval elké-

„1957-ben végeztem az ELTE 
magyar szakán, levelező diák-
ként. Az indexem az eredeti 
volt, az elején a szép reveren-
dás képemmel. Itt szakvizs-
gáztam, itt is szereztem meg 
ezt a diplomám. Forgatja az 
egyik vizsgáztatóm. Hol szol-
gált, kedves kolléga? Mon-
dom, Gödöllőn. Látja, ilyen az 
élet. Szombathelyen én ültem 
a premontreiek padjaiban, 
most meg ön ül itt előttem. 
Másik eset a levelezésből. Tör-
ténelmi és dialektikus materi-
alizmusból is vizsgáznom kel-
lett. Nagyon felkészültem. Ki-
húztam a tételt, elmondtam a 
dolgokat. Azt mondja az ad-
junktus: kérem, ön pártfunk-
cionárius? Mondom: nem, és 
feleltem tovább. Kérem, fog-
lalkozott már ön filozófiával? 
Mondom: igen, meg is mond-
tam, hogy hol. Köszönöm szé-
pen, kiváló volt. Kézfogás, 
meghajlás, kikísérés. Ekkor 
kaptam életem első és egyet-
len közepesét." 

A 92 éves Kovács Béla generációkkal szerettette meg a francia nyelvet a Ságvári-gimnáziumban. 

pesztő kulturális erőt sugárzott 
az a közösség. Hogy mást ne 
mondjak, a több száz éves de-
mokráciának köszönhetően tel-
jesen természetes volt, hogy a 
diákok és a reverendás szerzete-
sek a gesztenyeszüreti vidám 
felvonuláson a helyiek zenekará-
ban muzsikáltak, vagy hogy 
részt vettek a póznára mászó 
versenyben. Sőt: az apátságnak 
saját újságja, modern szerkesz-
tősége volt. 

- Hogy telt az az egy év? 
- Sok tanulással. Bejártam a 

középiskolások óráira. Rengeteg 
tollbamondás volt, aminek ké-
sőbb sok hasznát vettem. És per-
sze látogattam a teológiai fakul-
tás óráit, ahol franciául tanultam 
a latint. Csak magamban beszél-
tem magyarul, vagy ha valakit 
meg akartam tanítani néhány 
magyar kifejezésre. Ma is előt-
tem van: sétálunk a Rhone part-
ján, és magyaráznak nekem va-
lamit a futballról, jelesül az 
'üzspeszt' csapatáról. Hát per-
sze, hogy az Újpestről beszéltek. 
Ekkor határoztam el, hogy vala-
mit tennem kell értük. 

- Hogyan fejezte be a ta-
nulmányalt Magyarországon? 

- Még egy év várt rám Gö-
döllőn a teológián és az egyetem 
befejezése latin-francia szakon. 
A nyolc lezárt félév után jogom 
volt félév alatt befejezni a tanul-
mányaimat. Tízévente volt egy 
őrült, aki ezt vállalta, akkor épp 
én voltam az. De siettettem a 
dolgot, mert Gödöllő után elvi-
selhetetlen volt Budapest. Leve-
gőt se kaptam. Mindenesetre 
mindent beleadtam, bár olykor 
már ülni se bírtam, sőt a térdeim 
se tűrték, hogy mindenféle test-
tartással igyekeztem tanulni. 
Mindkét szakomból írnom kellett 
szakdolgozatot. Latínból a „Levél 
a római irodalomban" címmel ír-
tam egy százhúsz oldalas dolgo-
zatot, magyarul. A másik sza-
komból Montaígne és a huma-
nizmus címmel írtam hatvan ol-
dalt, ezt már franciául. 

- Hogy jött létre Gödöllőn a 
francia internátus? 

- Hát ez nagyon érdekes és 
fontos esemény. Az akkori német 
kultúrhegemónia ellensúlyozásá-
ra Teleki miniszterelnök angol in-
ternátust hozott létre Sárospata-
kon, olaszt Pannonhalmán és 
franciát minálunk. Nekünk fran-
cia kollégáink is voltak, közülük 
az egyik a szegedi egyetemen 

IÍ.IhI 
„Jött egy hölgy a minisztéri-
umból. Én akkor már Francia-
ország felé építettem a kap-
csolataimat. -Meghívtam va-
csorázni a Tisza Szállóba. Így 
kezdett: úgy hallottam, Ko-
vács elvtárs korábban Gödöl-
lőn volt. Akkor még nagyon 
élt Gödöllő emléke. Mondom, 
igen. Tudja, Kovács elvtárs, 
hogy ki volt az én hittantaná-
rom az angolkisasszonyoknál? 
Hát egy premontrei. Onnantól 
én csak Béluska voltam." 

dolgozott lektorként. A gyakorló-
tanításomat részben Gödöllőn vé-
gezhettem, hazai környezetben. 
Nem sokáig, mert történelmi idő-
ket éltünk, 1940. augusztus 30-án 
visszakerült Észak-Erdély, és egy-
szerre úrrá lett a pedagógushi-
ány, hiszen újraindultak a romá-
nok által bezárt rendi iskolák. így 
neveztek ki egy váratlan pillanat-
ban tanárrá, holott még hátra 
voltak az államvizsgáim. Azonnal 
osztályfőnök lettem, tanítottam 
latint, magyart, franciát és hon-
védelmet. Akik az első osztályom-
ba jártak, és még élnek, nyolc-
vannégy évesek. 

- Ennyi kötelező feladat 
mellett jutott valami másra Is 
idő? 

— Nem, de ez volt a termé-
szetes. Nálunk mindenki a hiva-
tásának élt. Én például kiscser-
kész-parancsnok is lettem, így a 
tíz-tizenkét éves gyerekek össze-
tartásáért, tanórán kívüli neve-
léséért is feleltem. Gyönyörű 
idők voltak. 

Kovács Béla nagyon szere-
tett kirándulást szervezni. A 
Ságvári-gimnázium tanára-
ként több csoportot kalau-
zolt francia nyelvterületen, 
így 1977-ben is, amikor egy 
busznyi diákot vitt el egy-
kori iskolájába, Saint-
Maurice-ba. Az ebédet is ott 
rendelték meg. Amikor a f i -
zetésre került volna sor, azt 
mondták a vendéglátók: 
„Számunkra megtiszteltetés, 
hogy vendégül láthattuk 
Monsieur Kovács diákjait." 
Béla bácsi ösztöndíjas éve és 
e látogatás között épp 
negyven esztendő telt el. 

— A háború nem nyomta rá 
a bélyegét ezekre az évekre? 

— Nem. Volt nálunk gazdag 
főúri gyerek az intemátusból, 
bejáró szegény fiú Gödöllőről, 
szerb menekült család sarja, az 
usztasa Horvátország pozsonyi 
nagykövetének fiav gyártulajdo-
nos, nagybirtokos, országgyűlé-
si képviselő, sváb kereskedő 
gyereke. Itt nem számított, hogy 
kit milyen bölcsőben ringattak. 
Az ifjú Zichy gróf mondata ma is 
a fülemben cseng: „prefektus úr, 
nagyon remélem, hogy én nem 
leszek olyan arisztokretén". Szó-
val nagyon jó helyen voltam. Egy 
este ültem az íróasztalomnál, és 
azt mondtam magamban: olyan 
boldog vagyok, hogy ez bizto-
san nem tarthat soká. 

— És ez így Is lett. 
— így bizony. 1944-ben, a 

német megszállással elért ben-
nünket is a háború. Galícíába ke-
rültem egy tábori kórházba mint 
lelkész főhadnagy. 1945 márciu-
sában Sopron alatt estem fog-
ságba, innen vittek bennünket 
az Urálba. 1947 júliusában jöhet-
tem haza. Ma azt is mondhat-
nám, hogy csiszoltam a német 
nyelvtudásomat, mivel német 
katonákkal voltunk együtt, és 
végül már mindenkihez a saját 
nyelvjárásában tudtam szólni. 
Nehéz idők voltak. Homokbánya, 
kőbánya, vasúti sínek takarítása 
a fagytól. Éhezés, kosz, tetvek. 
Minden este gondosan végig-
vizsgáltuk magunkat és egy-
mást, mert aki nem tette, az tífu-
szos lett. Volt olyan eset, hogy az 
egyik ember már feladta a har-
cot, a tábor udvarán vetették le 
róla az ingét, kidobták a hóra. 
Ma is előttem van: a sok tetűtől 
szabályosan mozgott az inge. 

— Mi várta itthon? 
— Az általános iskola. Amikor 

táborba kerültem, még volt ele-
mi és gimnázium. Hazajöttem, és 
azt mondták, tanítsak általános 
Iskolában. Először nem Is értet-
tem. Aztán beletanultam, hogy 
milyen, ha kicsi emberkékkel kell 
bánni. Én a tanításban nem is 
annyira az órákat szerettem, ha-
nem mindazt, ami azon kívül 
van. A beszélgetéseket, a kirán-
dulásokat, az ünnepségeket. Az-
tán elérte az országot, Gödöllőt 
is az államosítás. Nagy lelki vál-
ságot okozott, hogy elveszítettük 
az iskolánkat. A mindenünket. 
Ezt a szolgálatot tanultuk az elő-
deinktől, a vérünkbe szívtuk a 

tanítás szeretetét. Mindszenty 
bíboros megtiltotta, hogy állami 
iskolában állást vállaljunk. Behí-
vatott a rendfőnök és azt mond-
ta: „menj le Csongrádra, az otta-
ni plébánián van egy hely, ha jó-
nak látod, maradj ott". Nos, ha 
nem így fogalmazott volna, biz-
tosan nem láttam volna jónak. 
Kiváló pedagógiai érzéke volt a 
rendfőnökömnek így kerültem 
Csongrádra. 

- Itt már taníthatott? 
- Nem, mert a tiltás érvény-

ben volt. De a papi szolgálat 
mellett tartottam hitoktatást és 
szerveztem énekkart, mígnem 
egy fejtágítóról hazatért szak-
szervezetis elvtárs ki nem derí-
tette, hogy én vagyok a kleriká-
lis reakció. A csongrádi szolgála-
tom idején ismerkedtem meg Ka-
tikával, a fiatal tanítónővel. 
Nemcsak szerelmesek voltunk, 
hanem becsültük is egymást. Ka-
ti nénivel aztán együtt marad-
tunk, egészen a haláláig. Csong-
rádon öt évet töltöttem, aztán 
áthelyeztek Kiskundorozsmára. 
Ekkor már elhatároztam, hogy 
gimnáziumban szeretnék taníta-
ni, ezért még a miniszternél is 
jártam. Előtte azért jött egy-két 
próbatétel, mindjárt ki is nevez-
tek Székkutasra. Mindennap 
négykor keltem, vonatoztam, es-
te hat után értem haza. Hozzáte-
szem, igen jól éreztem magam. 
Sokat kirándultunk, ma is tartom 
a gyerekekkel a kapcsolatot. In-
nen hat évre Szatymazra helyez-
tek át. Szakszervezeti titkár let-
tem, amit arra használtam fel, 
hogy jó kis pedagógus napokat, 
bemutató órákat szerveztem, 
előadókat hívtam. Nem hiány-
zott a bográcsos sem. És jártam a 
családokhoz. Van is egy tanul-
ság: ember legyen a talpán, aki 
Szatymazon családlátogatásba 
fog. A kerékpár megül a laza ho-
mokban, ha meg megittál né-
hány pohár bort, márpedig min-
den háznál itattak, akkor na-
gyon hosszú lesz az út hazáig. 

— A szatymazi homoktól is 
hosszú út vezetett a Ságvári-
gimnázium katedrájáig. 

— Ráadásul én a nagy hírű 
Bánfalvi lózsef hívására elsőre a 
Radnótiba kerültem. 1960-ban 
már próbálkoztam a Ságvárival, 
de az nem sikerült. Két évre rá 
kerültem a Radnótiba. Bánfalvi 
mindig nagyon jól szimatolta ki, 
hogy mi kell az oktatásban. Ak-
koriban a német még politikai 
okokból nem mehetett, az angol 
még nem volt sehol Magyaror-
szágon, ezért elindította a fran-
ciát. Hét első osztálya közül öt-
ben francia nyelv volt, egyben 
francia tagozat heti hat plusz két 
órában. Negyvennégy lány volt 
az osztályomban. Már az első év-
ben rendeztünk francia estet. És 
végre kijutottam Párizsba. 

— Nem volt divat a Radnóti-
ból átigazolni a konkurens 
Ságváriba. 

- Bánfalvi személyes sértés-
nek vette. Viszont a Ságváriban 
ért be a rengeteg tapasztalatom. 
Kitűnő kollégák, nagyszerű diá-
kok, baráti környezet, francia 
estek, miniszteriális és egyetemi 
kapcsolatok. Valkusz Pál szemé-
lyében olyan igazgatónk volt, 
aki hagyott bennünket dolgozni. 

És hát ez lenne egy újabb, 
hosszú fejezet. 

o Dlusztus T. Imre 
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A pszichedelia ösvényén 

„Száguldunk tovább a pszichedelia ösvényén" - ezt Vécsi Tibor 
mondta a JATE Klub színpadán Wayne Cretzky örökre visszavonulta-
tott mezében. 1966-ban Cretzky már éppen ötéves volt, amikor ez az 
„ösvény" megnyílt a 13'" Floor Elevators nevű zenekar The Psychedellc 
Sounds of the 13* Floor Elevators című albumával. Töltsétek le, jó kis 
bakelit, bár kétségtelen, hogy ma már egészen más ez a zene, mint 
ahogyan egy „élő" Beatles is egészen másként szólna. Minden a '60-
as évekből kezdődött? 

Vécsi Cretzky Tibor hosszú utazásra hívta rajongóit, és a szép las-
san beszivárgó, éppen csak táncolni vágyó éjszakai lényeket. Ez a ze-
ne mindenre jó. Bejössz, körbenézel, felveszed a legnagyobb arcra is 
feltolható álarcot, karodat misztikus görcsbe rángva magasba eme-
led, és nyomsz egy-két goa-bulikból ellesett mozdulatot. Már helye-
den is vagy. Vagy csak állsz a terem sarkában, és engeded, hogy a 
zene vezesse gondolataid. így is a helyeden vagy. Magad is megle-
pődsz asszociációid gazdagságán, hogy gondolataid milyen szerte-
len sokszínűségben kapcsolódhatnak a zenéhez. A dolgok helyükre 
kerülnek, és minden, ami hét közben szétcseszte agyadat, áttekint-
hetővé válik. A rossz nyelvekkel ellentétben még arra sincs szüksé-
ged, hogy az utazást bármilyen tudatmódosító segítségével pörgesd 
fel. 

Én még nem látom az ösvény végét. Talán minden a '60-as évek-
ben kezdődött. 

Korai Öröm - JATE Klub - 150 néző 
o Petró János 

JOTEKONYSACI KONCERT A GYER-
MEKGYÓGYÁSZATI KLINIKA JAVÁRA 

Jótékonysági koncertet ad Mága Zoltán hegedűművész a Budapes-
ti Szimfonikus Zenekarral és operaénekesekkel a szegedi dómban de-
cember 11-én (péntekeri) este 7 órától. A művész a rendezvény bevétel-
ét a beteg gyermekek gyógykezelésére ajánlja fel, s mellette egy léle-
geztetőgépet is adományoz az SZTE Gyermekgyógyászati Klinikájának. 
A Máltatl Szeretet Szolgálat lovagjának koncertjére belépők előzetesen 
a klinika portáján igényelhetők (Szeged, Korányi fasor 14-15.) minden 
hétköznap 10-től 16 óráig. 

TÖBBSINCS-MESEÍRÓK A SOMOGYIBAN 

Összesen százhúsz gyermek-meseíró jelentkezetta Somogyi-könyvtár 
és az Ötágú Síp Kulturális Egyesület Többsincs királyfi című pályázatára, 
amelyet Benedek Elek születésének 150. évfordulója alkalmából hirdettek. 
Az eredményhirdetésre december 4-én került sor a Somogyi-könyvtár 
gyermekkönyvtárában. 

A pályázatban Benedek Elek mesefiguráit kellett felhasználniuk az if-
jú, általános iskolás alkotóknak saját meséjükhöz. A pályaművek többsé-
gét Csongrád megyéből küldték, de közel ötven mese érkezett a határon 
túlról is: Kárpátaljáról és Délvidékről — a szép számmal szereplő délvidé-
kieknek Szabadkán kihelyezett díjkiosztót rendeznek. Érdekesség, hogy 
Magyarországról főként alsós, határon túlról pedig inkább felsős tanulók 
próbálkoztak a tollforgatással. A legfiatalabb meseíró egy második osztá-
lyos, kárpátaljai leányka, aki a sárga kígyócskáról írt mesét - mondta el 
lapunknak Horváth István Károlyné, az Ötágú Síp Kulturális Egyesület el-
nöke. A gyerekeket nem a megszokott első-második stb. kategóriákba 
osztották, hanem aranytoll, ezüst- és réztoll lehetett jutalmuk, illetve em-
léklapokat is kiosztottak. A zsűri elnöke Veszelka Attila szegedi író-költő 
volt. A bírálók főként az egyéni ötleteket díjazták. 

Kulcsár Marianna gyermekkönyvtáros elmondta, terveik szerint a So-
mogyi-könyvtár honlapján kéthetente megjelentetnének egy-egy mesét 
az ifjú alkotóktól. Horváth István Károlyné kiemelte: a jövőben szeretnék 
folytatni a meseíró-versenyeket, hiszen nagyon fontosnak tartják, hogy 
ne csak olvassanak, hanem írjanak is, és éljék ki a fantáziájukat a fiatalok. 

o Arany Mihály 

A Szegedi Ifjú Szerves Kémikusok 
Támogatásáért Alapítvány közleménye 

Az Adó- és Pénzügyi Ellenőrzési Hivatal Csongrád Megyei Igazga-
tósága (6721 Szeged, Bocskai u. 14.) 2009. augusztus 27-én kelt le-
velében értesítette a Szegedi Ifjú Szerves Kémikusok Támogatásáért 
Alapítványt (6720 Szeged, Dóm tér 8., adószám: 18465985-1-06), 
hogy az adófizetők személyi jövedelemadójának egy százalékát 236 
411 Ft összegben az alapítvány bankszámlájára (HVB Bank, adószám: 
10980006-00000010-55500002) átutalta. 

Az alapítvány ezúton mond köszönetet mindazoknak, akik támoga-
tásukkal hozzájárultak az alapítvány működésének folyamatos fenntar-
tásához és a szerves kémiai tudományos munkát végző fiatal kutatók 
anyagi jutalmazásához. Ezúton tájékoztatjuk a széles közvéleményt, 
hogy a felajánlott 236 411 Ft összegből az alapítvány 110 000 Ft-ot ki-
emelkedő diákköri és doktori tudományos munkák jutalmazására, 72 
000 Ft-ot a könyvelési munkák díjazására, 5185 Ft-ot az Alapítvány 9. 
Tudományos Előadóülésének rendezésére, 40 000 Ft-ot pedig konfe-
rencián történő részvétel támogatására fordított. A fennmaradó 9226 
Ft-ot az alapítvány bankszámláján őriztük meg. 

A jövőben is köszönettel várjuk támogatóinkat. 

Molnár Árpád, az alapítvány elnöke és 
Somlai Csaba, az alapítvány titkára 

Tari Gergely 

Otthonom 
Adám Gergely 

Csöpp 
Keresve sem találtam 
emlékeimben békém zugait, 
melyet rejtekemnek tudhatok, 
s tudok. 

Lehet pince, garázs, panellakás, 

minden, mi múlandóságom záloga. 

Pál Sándor 

Kulcsot hoiz 
Ősz van, mint nagyapám. Eljött 
a pulóver ideje. Felértékelődik 
a kávé, és leárazzák az embert. 

Szűken mérik a napot. Nincs 
korsó, csak pohár. Reggelenként 
köd; Isten is cigizik. 

Felhőblokád alatt a város. 

Sztrájkolnak a zoknik. Hideg 
van, de nem eléggé. Még 
keresem az elejtett szavakat. 

A tócsa jobb, mint a 
tükör: felnézhetek magamra. 

Ősz van, mint nagyanyám. Fát 
teszek a tűzre. Megkenlek 
vajjal, aztán majd meglátjuk. 

Kulcsot hozz, tudod, zárom az ajtót. 

Molnár- Tóth István 

„Cím nélküli vers, 
ahogy Te akarod, 

Néha írok verseket 
Belülről faragom a rímeket és 
Kifelé fordítom a sebeket 
Mint filmekben a jó labradorok 
Szegődnek mellém a 
Kivont szablyájú szavak 
Tudják ilyenkor bármit szabad 
Együtt tápláljuk az újabb tavaszt 
Mondunk e viharvert világnak szevaszt 

Van, hogy alig bírok járni 
Pedig valaha anyám tanított meg 
Mindenben a jót látni 
Verem helyett a másiknak virágot ásni, 
mert egyetlen nem lehet akárki 
Azt mondta még, hogy az élet csupa szép-
ség 

S a tegnap legyen örök emlék... 

Néha írok verseket 
Belülről faragom a rímeket és 
Kifelé fordítom a sebeket 
Szerintem szép lett 
Az ég kékjére se lehetne 
Emelni őszintébbet.... 

Szeged, 2009. X. 2. 

Egy esetlen 

Csepp esett lenn. 

A pohár szájára 

Csendben 

Csurran-cseppen, 

Mellé a kanál 

Tompán toppan, 

Elhallgatnak, 

S újra csend van. 

Narin 

2009.03.09. 

Erdei Anna 

Arany középút 
Törött 

Üvegen 

Por pihen 

Kenyér nincs 

Papsajtot esznek 

Rozsdás szegvégek 

Vércsíkot karcolnak 

Korhadt kerítések közt 

A Szegénység hajt új ágat 

De ők 

Reményt s vigaszt találnak 

Tea 

Csodapalotádban 

Pénzt falsz 

Autót földet jövőt: 

Zsír folyik le álladon. 

Szemedet 

Képzajban fürdeted. 

Tekinteted 

Motorzúgásban pihenteted. 

Szívedből 

Kiszáradt már lelked. 

Szádban érzed ízét életednek: 

Gyógyszer-kesere a leheleted. -

Akkor most merre menjek? 

Kovács Máté 

Részeg én (XXVIl) 
„Kimerült utas, esem édes ágyba, 

Minden tagom esdi a pihenőt;" 

Nem nyughatom soha e szelíd vágyban, 

Még fejemben érzem a bor felhőt; 

A sötétben rebben egyet pillám, 

Felrémlik kedvesem álló arca 

Szemem előtt fényesb, mint egy villám: 

Forgó szobám egyetlen fix pontja. 

Retinámra vésem éles képét, 

Mielőtt elvész a forgó homályba. 

Hisz hinni akarom valós létét, 

E nélkül nem merülhetek álomba. 

Részegen is mind vágyom szerelmét, 

Istenem, hadd nyerhessem el kegyét! 
: < b l 

J) 
(én 

2008. december 17. 
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CSENDES, FIGYELŐ TISZTELGES 
Zoltánfy István festőművész emlékkiállítása a Reökben 

A szegedi nagyközönség szá-
mára november 26-tól látható 
Zoltánfy István Életvonal címre 
keresztelt, több mint száz fest-
ményből szakemberek segítsé-
gével összeválogatott kiállítá-
sa. Kivételes alkalom ez a mű-
kedvelők számára: a kezdetek-
től végigkövethetjük a művész 
korszakait, munkáit. 

Egy helyen, a Reök-
palotában láthatóak a jól ismert 
művek, a ma már magántulaj-
donban, illetve többek közt a 
szegedi Móra Ferenc Múzeum, a 
hódmezővásárhelyi önkormány-
zat tulajdonában lévő, illetve 
Deszkről vagy egyéb gyűjtemé-
nyekből bekerült alkotások. 
Megjelennek a jellegzetes, há-
rom részre tagolt táblaképek, 
vagyis triptichonok és az alföldi, 
hétköznapi jelenetek. 

Zoltánfy István a mai, fiatal 
szegedi alkotógeneráció számára 
talán már csak egy legenda, egy 
a művészettörténeti könyvekből 
ismerős nevek közül. Az 1988-
ban tragikus autóbalesetben el-
hunyt festő a deszki születésű 
„képíró", aki a hatvanas évek-
ben a luhász Gyula tanárképzőn 
végzett, majd később a Tömör-
kény István Gimnázium és Művé-
szeti Szakközépiskola tanára 
volt. Az oktatás mellett viszont 
igazán sokrétű, mélységekkel te-
li életművet hozott létre, egysé-
ges stílusban. 

Kollégája, Szalay Ferenc fes-
tőművész szerint a művész szá-
mára nagyon fontosak voltak a 
tárgyak, óriási műveltségű, szor-
galmas ember volt. Hasonló elis-
merő szavakkal illették egykori 
kollégái és barátai is, akik a no-
vember 25-én, zárt körben meg-
rendezett megnyitón megtöltöt-

Zoltánfy István művei január 30-ig tekinthetők meg a Reök-palotában. Fotó: segesvári Csaba 

ték a több termen átnyúló kiállí-
tást. A Regionális Összművészeti 
Központ méltóan nagy teret és 
lehetőséget nyújtott a kiállítással 
egy olyan életmű számára, 
melynek megtekintésére régóta 
várt a szegedi művészközösség. 

A megnyitón a 2000. szep-
tember 9. óta a festő nevét vise-
lő deszki Zoltánfy István Általá-
nos Iskola növendékei somogyi 
népdalokat énekeltek, és rövid 
összegzést is hallhattunk életút-
járól s arról is, miért is olyan je-
lentős személyisége a festő Sze-
ged városának. Bár kollégáitól és 
barátaitól összefoglaló jelleggel 
csak egy-egy idézet hangzott el 
Zoltánfy művészetéről és szemé-
lyiségéről, mégis nyilvánvaló 
volt a jelen lévő művészek csen-
des, figyelő tisztelgése. 

Zoltánfy István a festő, aki 
számára fontos volt a mindennapi 
eseményeket ünneppé tenni, a 
hétköznapi emberek életét képbe 
foglalni. Festményeiben mind ott 
vannak azok a rejtett vagy nyil-
vánvaló jelek, melyeket alkotó 
emberként átadhatott képein ke-
resztül az utókornak. Ahogyan a 
megnyitón is elhangzott Wass Al-
bert Üzenet haza című költemé-
nyének híres sora: „A víz szalad, a 
kő marad, a kő marad." 

Természetesen ennél sokkal 
többről van szó. Ahogyan Bereczky 
Lóránd, a Magyar Nemzeti Galéria 
igazgatója fogalmazott megnyitó-
beszédében, Zoltánfy Istvánnál 
egymás mellé rakott valóságdara-
bok jelennek meg, ám olyan 
metatartalommal felruházva, mely 
egyedi és messziről felismerhető 

stílust adott a művész kezébe. A 
szürrealizmusból később realiz-
musba hajló törekvéseiben az esz-
közök összhangjához nagyban 
hozzájárul a különleges harmóniá-
ban összeforrt színek és kompozí-
ció közti összhang. Az alkotót az 
örök kérdések foglalkoztatták, ne-
mes egyszerűséggel az élet lénye-
gét, vagyis a hétköznapi, emberek 
közti kapcsolatok varázsát próbál-
ja megragadni. 

A kiállítás január 30-ig láto-
gatható keddtől vasárnapig, 
délelőtt 10-18 óráig. Ezenkívül 
december 14-18. között az általá-
nos és középiskolás csoportok 
számára ingyenes tárlatvezetést 
ígér a Reök, ha esetleg a téli szü-
net előtt kedvet kapnának a fest-
mények megtekintésére. 

• Bakó Margit Szibilla 

FORRALTBOR-ILLATÚ ADVENT 
A második lila gyertya is ég a Dóm téren 

Ahogy telnek-múlnak a Szegeden 
töltött éveim, egyre inkább el-
képzelhetetlennek tartom a kará-
csonyt a Dóm Téri Advent nélkül. 
Egyik nap még arra is rádöbben-
tem, hogy a kirakodóvásár, a 
forralt bor és sült gesztenye illata 
csak este, sötétben érvényesül 
igazán - a nappalok mássá teszik 
az élettel megelevenedő teret. 

November 29-én láng lob-
bant az első, december 6-án a 
második lila gyertyán is a foga-
dalmi templom előtt álló hatalmas 
koszorún. Az adventi előkészüle-
teket a Bálaszínház esti program-
jai teszik otthonossá. 

Advent: 
várakozás 

Az advent keresztény ünnep, 
lézus megszületésének ünneplé-
sére, a karácsonyra való előkészü-
let. Az Úrjövetre való várakozás 
alatt a hívők újra és újra átélik az 
Isten eljövetele iránti vágyakozást 
és megtérést, egyre mélyebben 
átélve a Megváltó közeledését. Az 
adventet (jelentése: ünnepélyes 
megérkezés) számos népszokás 
kíséri, ezek egyike a 19. század 
közepe óta az adventi koszorú 
(ősét 1840-ben lohann H. Wichern 
német evangélikus lelkész 
készítette el először), és a rajta ta-
lálható négy gyertya meggyújtá-

Egyedi hangulat a decemberi Dóm téren. Fotó: segesvári Csaba 

sa - ezek azt a fényt szimbolizál-
ják, amelyet Isten lézusra a vára-
kozóknak ad karácsonykor. 

A gyertyák fogalmakat, illet-
ve személyeket-közösségeket Is 
szimbolizálnak; az első a hitet, il-
letve Ádámot és Évát, akiknek el-
sőként ígérte Isten a megváltást. 
A második gyertya a reményre 
utal, emellett a zsidó népre, akik-
nek Isten azt ígérte, a Messiás kö-
zülük származik majd. A harmadik 
a szeretetet szimbolizálja és Ke-
resztelő Szent Jánost, aki Jézus el-
jövetelét hirdette, és megnyitotta 
az emberek szívét a Megváltó el-
jövetelére. Az utolsó gyertya je-
lentése az öröm, a Fiút világra ho-
zó Szűz Mária jelképe. 

A tél kezdete 
A telet számomra gyakran 

nem is igazán Szeged ünnepi 
fényárba öltöztetése vagy a piros-
zöld kisházak felbukkanása jelezte 
a Dóm téren, hanem sokkal in-
kább Enikő egyre türelmetleneb-
bé váló felszólításai: „Menjünk ki 
a Dóm térre!" 

Őszintén szólva sosem volt 
kedvem elindulni - nem szeretem 
a telet, és ilyenkor elindulni is 
sokkal nehezebb aztán mégis 
ámulva forgolódtunk minden al-
kalommal a vásárfia-árusok kö-
zött. Kezünkben egyre hűlő forralt 
borral néztük a nevetve fogócská-
zó gyerekeket a szalmalabirintus-

ban, és sosem mulasztottuk el be-
kukkantani a párás levegőjű Bála-
színház aznapi műsorába. 

A Bálaszínház ebben az évben 
is minden estére tartogat valami 
izgalmas eseményt. Hétvégenként 
elsősorban a családi programok 
kerülnek előtérbe, mesékkel és 
bábszínházzal; a hétköznapokon 
inkább a felnőttek találhatnak 
kedvükre valót. A sok népzenei 
program mellett több betlehem-
előadást is láthatunk, és se szeri, 
se száma a fellépő együtteseknek. 

Ördögszekér 

Az 1996-ban alapult Ördög-
szekér a magyar kultúrát képvise-
li, a hazai fesztiválok és külföldi 
kulturális események egyre in-
kább elképzelhetetlenek a kis pi-
ros-zöld sátrak nélkül. 

A hazai kézművességet és 
ipar- és előadó-művészetet felka-
roló egyesület a Kárpát-medencei 
alkotók munkásságát segíti, első-
sorban azokat, akik természetes 
alapanyagokat használnak, a ha-
gyományok megőrzésével — még-
is a korszellemnek, továbbá a 
praktikus és esztétikai követelmé-
nyeknek is megfelelően. Ennek 
megfelelően támogatja a mester-
ségbemutatókat, látványműhe-
lyeket és előadó-művészi produk-
ciókat. 

a Szekeres Nikoletta 

HOMO HUNGARICUS 
A Szegedi Kortárs Balett új bemutatója 

Egy magyar falu lakóinak életét mutatja be a Szegedi Kortárs Balett 
új, Homo Hungaricus című produkciója, ¡uronics Tamás népzenével és — 
az Ivanovics Tünde tolmácsolásában hallható —népdalokkal kísért kore-
ográfiája a zárt közösség tagjainak viszályait és szerelmeit idézi meg, s 
ez felnagyítva akár a magyar nemzet mindennapjait is jelképezheti. A 
magyarság sorsának alakulásában akár több száz év is lehet a színpadon 
zajló játék. A táncház, a színpadon szénabálákból épített csűr - zártsá-
gával, szigorú komorságával - a Kárpát-medence adottságait idézi. A ti-
zenhárom karakter - a színen megjelenő táncosok - viselkedése, sorsa, 
döntései adják a képeket, melyek csak itt, hazánkban érthetőek igazán. 
Azokat a karakterjegyeket mutatják föl, melyekből láthatóvá válik a tár-
sulat által ábrázolni kívánt típus: a Homo Hungaricus. A darabot decem-
berben a Kisszínházban játssza a Szegedi Kortárs Balett, január végén 
pedig a fővárosi Nemezti Táncszínházban mutatják be a művet. 

DAMJANICH PISZTOLYA -
ARADI EREKLYÉKET RESTAURÁLNAK 

Elkezdődött az „Aradi Ereklyemúzeum" sokáig rejtve őrzött 1848-
49-es gyűjteményének restaurálása, rendszerezése és népszerűsítése. A 
munkálatokat magyar és román szakemberek közösen végzik majd el, 
európai uniós segítséggel. A projekt előreláthatólag 2010. november 30-
ig tart. 

Az Aradon kivégzett Damjanich jános és Kiss Ernő pisztolyát is be-
mutatták azon a sajtótájékoztatón, amelyen a szakemberek az aradi 
múzeum sokáig rejtve őrzött gyűjteményének restaurálásáról szóló 
munka hátterét ismertették. 

Az aradi gyűjtemény 17 ezer darabból áll. Ennek digitalizálása, át-
vizsgálása, restaurálása, dokumentálása történik majd meg, illetve ke-
rül egy kétnyelvű adatbázisba. Emellett egy konferencia megtartását is 
tervezik majd a projekt megvalósulása során. Az Európai Regionális Fej-
lesztési Alaphoz (ERFA) a megyei fenntartású Móra Ferenc Múzeum és az 
aradi Complexul Muzeal nyújtott be pályázatot, amelyhez szakmai tá-
mogatást a HM Hadtörténeti Intézet és Múzeuma nyújt. A projekt része a 
Csongrád és Arad megyék önkormányzata közötti stratégiai együttmű-
ködésnek. Magyar Anna, a Csongrád Megyei Közgyűlés elnöke elmond-
ta: 56 millió forintból valósul meg a projekt, ennek 85%-át az ERFA-
forrásból finanszírozzák, 10%-kal segít az állam és 5% az önerő. Hozzá-
tette: akármilyen kritikus is a költségvetési helyzet, az értékek megőrzé-
sére kell áldozni. 

Az aradi emlékmúzeum anyagát 1968-ban zárták be, utána évtize-
dekig nem tudott róla semmit a magyar szakma - mondta el Zombori 
István, a Móra-múzeum igazgatója. Az anyag a 19. század közepe óta 
érintetlen, nem restaurálták, nem konzerválták, de ennek ellenére jelen-
tősen nem romlott az állapota. 

lüSESSffl 
MŰVÉSZETI DIAKKÖRÖSÖK 

KIÁLLÍTÁSA 

• • • • • • 

i f i f i 1 
A Szegedi Tudományegyetem Juhász Gyula Pedagógusképző Ka-

rának Rajz-Művészettörténet Tanszéke hagyományaihoz híven idén is 
megrendezte a művészeti diákkörösök kiállítását. A művészeti diák-
körön részt vevő szegedi hallgatók anyagaiból összeválogatott be-
mutató igazi csemege azok számára, akik egy friss, fiatalos kiállítást 
szeretnének látni. 

A tárlaton több mint nyolcvan alkotó műveit tekinthetjük meg, 
ráadásul vannak köztük olyanok is, akik egynél több munkával kép-
viseltetik magukat. A sok kiállító és a jelentős mennyiségű szemlére 
tett munka változatos, sokszínű és modern tárlatot eredményezett. A 
kiállítás pozitív értelemben véve eklektikus: akárcsak a tanszék kere-
tén belül, itt is sokféle téma, gondolat, stílus, látásmód és technika 
fér meg egymás mellett. Találkozhatunk egyebek mellett fotóval, 
tűzzománccal, grafikával, linómetszettel, rézkarccal, kisplasztikával, 
kollázzsal, festménnyel, ám ez a hevenyészett felsorolás közel sem 
teljes. A tárlat látogatója így csaknem átfogó képet kaphat arról, 
hogy milyen tehetségek bújnak meg a szakon. A művek sokasága 
közt nem nehéz kedvenceket találni, hiszen az ifjú alkotók egy részé-
ben megvan az a potenciál, hogy évek múltán akár önállóan állítsa-
nak ki. Akadnak azonban hiányosságok is. Nagy kár például az, hogy 
nincs feltüntetve a művek címe (pedig ha nem is mindnek, néhány-
nak biztosan van), hanem mindössze a készítők neve, valamint az 
esetleges diákköri helyezésük szerepel az alkotások mellett. 

A művészeti diákköri munkákból válogatott tárlat december 15-
ig naponta 10 és 18 óra között tekinthető meg a Rajz-
Művészettörténet Tanszék Tanszéki Galériájában (Brüsszeli krt. 37.). 

o Dunai Tamás 
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A Szegedi Tehetség Tanács és az SZTE Hallga-
tói és Közkapcsolati Igazgatóság 

„Tehetség program speciális 
képzési igényű hallgatók számára" 

pályázati felhívása 2009/2010. tanév 1. félév 

A Szegedi Tehetség Tanács, az SZTE Hallga-
tói és Közkapcsolati Igazgatósága és a SZTE 
Hallgatói Esélyegyenlőséget Biztosító Bizottsága 
tanulmányi versenyt hirdet a saját szakán jól tel-
jesítő, kutatási, művészeti, illetve sporttevékeny-
séget folytató speciális képzési igényű hallgatók 
számára. 

A támogatás elnyerésére pályázhatnak az 
SZTE azon speciális képzési igényű (mozgásá-
ban, látásában, hallásában vagy kommunikáció-
jában gátolt), államilag finanszírozott nappali, le-
velezés és PhD-hallgatói, akik az SZTE Hallgatói 
Esélyegyenlőséget Biztosító Bizottságánál re-
gisztrációval rendelkeznek. 

A tanulmányi versenyen elnyerhető díj összeg 
minimum 50 000 Ft - maximum 150 000 Ft. 

A támogatás formája pályadíj, kutatói munka tá-
mogatása illetve olyan tárgyi eszköz, amely a hall-
gató sikeres tanulmányi eredményeit szolgálja. 

A pályázati adtalapok 2009. november 23-tól le-
tölthetőek a SZTE Hallgatói és Közkapcsolati Igaz-
gatóság honlapjáról: www.u-szeged.hu/hallgig/, 
az SZTE Egyetemi Életvezetési Tanácsadó Köz-
pont honlapjáról: www.eletv.u-szeged.hu, vagy 
személyesen is átvehetők a tanácsadó irodájában: 
TIK (Ady tér 10.) Hallgatói Centrum Információs 
Pontban. 

A pályázatok benyújtási határideje: 
2009. december 11.12:00 óra. 

KARACSONYI ENEK 

Dickens története mindenki számára ismerős: adott egy gonosz, 
kapzsi vénember, Scrooge, akit karácsony éjjelén meglátogat össze-
sen négy szellem, közülük az egyik az egykor volt üzlettárs, a többi-
ek pedig karácsony szellemei. A látogatások során az öreg szembesül 
önmaga gonoszságával, és láthatja, milyen borzalmaknak néz elébe, 
ha így folytatja életét. Másnap reggel természetesen gyökeresen 
megváltozik minden. 

Róbert Zemeckis ennél a filmnél sokkal inkább magára a techni-
kára helyezte a hangsúlyt, semmint hogy egy tanulságos sztorival 
szolgáljon a gyerekeknek. Magából a történetből igazából csak a lé-
nyegi elemek vannak a filmben, de maga az üzenet, amit hordoz, 
nem igazán jön át. 

Ezzel szemben viszont a 3D kedvelői számára igazán jó élményt 
nyújthat, olyannyira jól sikerült ugyanis a technikával játszani, hogy 
felnőtt létemre komolyan hittem, hogy rémálmaim lesznek éjszaka. 
Ugyanis a Karácsonyi ének hihetetlenül ijesztőre sikeredett, ami a 
gyermekek szempontjából nem igazán szerencsés. 

Sajnos a karakterek kidolgozására mintha nem fektettek volna 
különösebb hangsúlyt az alkotók, eltekintve persze Scrooge figurájá-
tól, akinek lim Carrey kölcsönözte a hangját. Carrey mellett vászonra 
animálódott még Gary Oldman. Colin Firth és Bob Hoskins, hogy csak 
az ismertebbeket említsük. 

A karakterek esetleges silány ábrázolásán, a gyermekek ijesztge-
tésén, illetve a karácsonyi pátosz mellőzésén kívül nem nagyon lehet 
belekötni Zemeckis munkájába. 
Karácsonyi ének - színes, magyarul beszélő, amerikai animációs 
film, 96 perc, 2009. Rendezte: Róbert Zemeckis 

• Petró lulianna 

AZ EKLEKTIKA VARAZSA 
Sheket és Barabás Lőrinc a jATE-ban 

November utolsó napján a Bara-
bás Lőrinc Elektrik lépett fel a 
jATE Klubban: második lemezü-
ket mutatták be, előzenekarként 
a Sheket alapozta meg a hangu-
latot egy tökéletes estéhez. 

Nem éreztem úgy, hogy a 
IATE Klubban lennék. Az a kép, 
ami kialakult bennem „a" JATE-
ról, egyáltalán nem fért össze a 
fejemben a jelenlegi helyszínnel. 
Annál is inkább, mert a nem is 
olyan régen (néhány hétvégére) 
még a Caraboncziás Borozó 
nagytermének számító helyisé-
gekhez sok-sok emlék kötött, 
egy-egy tavaszi vagy kora nyári 
estéről. Ismerősen volt idegen, 
idegenül volt ismerős. A közönsé-
get is hasonlóképpen vegyesnek 
láttam. Évek óta ismert cimborák, 
barátok és újabb keletű Ismeret-
ségek furcsa elegyet alkottak eb-
ben a szokatlan környezetben. 
Nyugodt voltam, és otthon érez-
tem magam. 

A minden szempontból -
megalakulást (2007) és tagjainak 
korát tekintve is - fiatalnak 
mondható Sheket dallamai szól-
tak, amikor megérkeztünk. A fő-
ként magyar népzenei és klezmer 
elemeket felhasználó dallamvilág 
korántsem írható le ennyire egy-
szerűen, több nép zenei motívu-
mait különböző zenei megoldá-
sokkal teszik egyedivé és változa-
tossá. A több tehetségkutató ver-
senyt is magabiztosan megnyerő, 
de legalábbis dobogós együttes a 
Barabás Lőrinc Elektrik előtt fel-
lépve méltó „hangulatcslnálónak" 
bizonyult. Bizonyos tekintetben 
evidens folytatás következett. 

Önkéntelenül is hangolódtam 
az estére, minden ment magától. 
Mintha örvénybe kerültem volna, 
amely szépen lassanként egy ze-
nei őrületbe húz bele. A pultnál 
megláttam Barabás Lőrinc Isme-

Barabás Lőrinc és csapata felejthetetlen hangulatot teremtett. Fotó: segesvári Csaba 

rős arcát - amikor még Budapes-
ten éltem, nem messze laktunk 
egymástól. Reggel, iskolába me-
net gyakorta összetalálkoztunk, 
összemosolyogtunk. Hogyan is 
szokás mondani? Semmit nem 
változott. 

A Barabás Lőrinc Elektrik 2005 
novemberében alakult. Az általuk 
játszott zene, mondhatni, beso-
rolhatatlan. Olykor színtiszta 
dzsessz, máskor rendkívül popu-
lárisnak, közérthetőnek tűnő, slá-
gergyanús. Időnként egy-egy 
számon belül is változik. Színes, 
változatos — mint egy kaméleon. 
Mindez döbbenetes módon fért 
meg egymással. Ráadásul párat-
lan érzékkel váltanak, nem enge-
dik ellaposodni, kiismerni. Még a 
többször hallott dallamok is 
újabb és újabb meglepetésekkel 
szolgálnak. 

Körbenéztem, mindez a hall-
gatóság arcán is tükröződött. No-

émi teljes elragadtatásban tán-
colt néha, miközben beszélget-
tünk. Azonnal rajongó lett. Gá-
bornak inkább nem tetszett, mint 
Igen — de úgy tűnt: olyan napja 
van, hogy bármi szólhatott volna. 
Balázsnak időnként fenntartásai 
voltak, az egyik számnál táncolni 
hívott, aztán csak megálltunk a 
tömeg szélén. A következő dal 
egyáltalán nem nyerte el a tet-
szését - arra viszont mások kezd-
tek el táncolni - az eklektikussá-
got méltatta. 

Az Elektrik első, Ladal (2007-
ben megjelent) című lemezét a 
Trick követte; a koncert volta-
képpen ennek bemutatója — Lon-
don és Párizs után hazánkban is. 
A zenekar sikerét eklektikusságá-
ban látja az értő közönség. A 
dzsessz, az elektronikus momen-
tumok, a hiphopos és reggae-s 
betétek sajátos színezetűvé teszik 
a nótákat. 

Nekem talán mégis az tetszett 
a legjobban, hogy olyan volt a 
zene, amilyennek én akartam. Ha 
beszélgetni szerettem volna, han-
gulatos háttérzeneként fel-felhív-
ta ugyan magára a figyelmet, de 
csak azért, mert egyszerűen jó 
volt hallgatni, holott a beszélge-
tésre figyeltem. Ha azonban kizá-
rólag zenét akartam hallgatni 
sem keltett hiányérzetet, hogy 
miért nem a körülöttem lévőkkel 
foglalkozom. Sajátos hangulat 
alakult ki a jATE-ban. Egyszerre 
éreztem magam egy dzsesszklub-
ban, egy diszkóban, egy kávé-
házban és a szobámban, a fotel-
ban... 

Elárvultunk mégis, amikor 
csend lett. Mehetnékünk támadt. 
A jól felépült, megszületett és 
önálló életre kelt Hangulat és Va-
rázs szertefoszlott. Továbbmen-
tünk. 

• Szekeres Nikoletta 

LÁBJEGYZETBEN EMLÍTSÜK MEG A MONTHY PYTHONT 
Repülő Cirkusz a Milleniumi Kávéházban 

A Lábjegyzet Színház november 
24-én a Milleniumi Kávéházban 
játszotta Repülő Cirkusz című 
előadását. 

A Lábjegyzet Színház beharan-
gozójában a következőt olvashat-
juk: „Ez a darab a színjátszás esz-
közeivel próbál hiteles képet nyúj-
tani az angol Monthy Python cso-
port tévés szerepléseiről. Szigorú-
an a szkeccsekből van összeállítva 
az előadás, azaz nem érinti a Gya-
log-galopp, illetve Az élet értelme 
című remekműveket. Az előadás 
célja az abszurd humor magyaror-
szági hagyományaira támaszkod-
va, az angol fanyar humor ötvözé-
sével vagy összeütköztetésével, 
egy új elegyet létrehozni. Nem a 
Monthy Python csoportot akarjuk 
utánozni, hanem egyszerűen arra 
vagyunk kíváncsiak, hogy egy je-
lenetet, egy szkeccset ha az erede-
ti közegéből kiemelünk és betesz-
szük egy magyar 'színpadra', ho-
gyan működik így. Nem szabad el-
feledni ugyanis, hogy a Monthy 
Python csoport a környezetére rea-
gált, fanyar humorával, mi is ezt 
tesszük. Egyébként ne tessék meg-
nyugodni, bőven marad a monthy 
pythonos fanyar humorból is." 

Ezzel szemben az előadás, ha a 
folyamatosság hiányától eltekin-
tünk, szkeccsekről lévén szó, na-
gyon keveset ad vissza a fentiek-
ben említett humor stílusából. Fí-

A vártnál kevesebbet adtak vissza a Monthy Python humorából. 

gyelve a nézőket, rajtuk is látszik, 
hogy nem Igazán ez az, amire vár-
tak. Ismerve akár a híres angol cso-
port humorát, akár saját tapaszta-
lataink alapján mérve a magyar 
humort, úgy gondolhatjuk, milyen 
jó, hogy van egy fiatal csoport, 
mely színpadra állítja ezeket a jele-
neteket, és ettől majd különleges 
élményben lesz részünk, a feltéte-
lezhető nevetésről nem is szólva. 

A fiatalokkal nem is lenne 
gond, ha nem maga a darab ren-
dezője, Varga Norbert lenne az, 
aki szemmel láthatólag azt sem 
tudja, éppen mikor és hol jár az 
előadása. Rengeteg civil kiszólása 
van a közönség felé is, kvázi rájuk 
erőltetve annak az érzését, hogy 

az a ciki, ha ők nem nevetnek, és 
nem az, ha a társulat egész egy-
szerűen nem tud igazán vicces je-
lenetet produkálni. Sajnos a szí-
nészből civilbe váltás emiatt átra-
gad a darab többi szereplőire is, 
és még élvezhetetlenebbé válik 
minden. Illetve élvezhetőnek él-
vezhető lenne, esetleg egy baráti 
társaságnak rendezett házibulin, 
de semmiképp színházi előadás-
ként bemutatva. 

Az előadás szereplői: Szabó 
Mária. Takács Erika, Szilágyi Sza-
bolcs és Varga Norbert színészi 
képességeit nem érdemes külön 
tárgyalni, hiszen egy amatőr tár-
sulattól nem várhat el senki Os-
car-díjas alakításokat. Mindegyi-

kük teljesítménye hullámzó, hol 
ügyesebbek, hol gyengébbek, de 
ez talán természetes is. Itt felme-
rül még az is, hogy elvileg most 
játszották utoljára ezt az előadást, 
így szinte magától adódó, hogy a 
darabtemetés pluszpoénokat, a 
színésztársak megviccelését vonz-
za magával, csak sajnos ezek any-
nyira „belsős" humorok lettek, 
hogy a néző megint csak feltette 
magának a kérdést: „Most akkor 
ezt értenem kéne?". 

Sajnos a rendező olyan dol-
gokra sem fektetett elég hang-
súlyt, hogy például egy valószínű-
leg korábban felvett videón még 
szerepel olyan karakter, aki aztán 
élőben nem jelenik meg, az általa a 
felvételen játszott figura viszont 
igen, vagyis a megoldás igen egy-
szerű, színészváltás történt. Csak 
hát az ilyen apróságok is okozhat-
nak zavart, kavarodást a nézőben, 
nem tudja, ki az, nem tudja kötni 
semmihez. Ilyenkor persze könnyű 
mondani, hogy „Hát, hát, gyere-
kek, újra fel kellett volna venni...". 
Nyilván oka van, hogy miért nem 
tették ezt meg, de sajnos így ez 
igénytelenségnek hat. 

|ó lenne, ha be lehetne ülni 
egy színházi előadásra önfeledt 
szórakozás céljából, csak sajnos a 
megvalósítás úgy sikeredett, 
hogy ez az előadás erre nem al-
kalmas. 

o Petró lulianna 

http://www.u-szeged.hu/hallgig/
http://www.eletv.u-szeged.hu
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HUZZ AZ EGESZSEGERT! 
Sikeres volt az idei SZTE Ergométeres Bajnokság 

Történt december 2-án: ötödik 
alkalommal írták ki a Szegedi Tu-
dományegyetem Ergométeres 
Bajnokságát az Uníversitas Sport 
Club Szeged és a Démász Szeged 
Vízisport Egyesület közös rende-
zésében. A földgolyó egyik legke-
ményebb és legnépszerűbb 
egyetemi sportjának tartott eve-
zés víz nélküli változatán oktatók 
és hallgatók együtt összesen 
negyvenkilencen indultak és húz-
tak szimpatikus elánnal a Topolya 
sori sportcsarnokban. 

„Az egyetemi ergométeres baj-
nokság ötlete abban gyökerezik, 
hogy anno a fő sportágam az eve-
zés volt. Amikor oktatóként a sze-
gedi egyetemre kerültem, azon 
gondolkodtam, hogyan lehetne 
népszerűsíteni ezt a sportágat, ez-
zel az SZTE sportpalettáját bővíteni, 
új versenysportokat kiépíteni. Fel-
kerestem régi versenytársamat és 
edzőmet, Dani Zsoltot, a Démász 
Szeged Vízisport Egyesület evezős-
szakosztályának vezetőjét, akinek 
tetszett az elképzelésem. Belevág-
tunk, megcsináltuk 2005-ben elő-
ször, majd később ennek is köszön-
hetően bővült a kötelezően felve-
hető testnevelés órák lehetősége az 
evezéssel" - mondja Dorka Péter, 
az SZTE IGYPK Testnevelési és Sport-
tudományi Intézet adjunktusa, az 
Universitas Sport Club Szeged elnö-
ke. 

A verseny végeztével hat kate-
góriában hirdettek győztest, így 
hallgatók között férfi és női egyéni-
ben, az oktatók között férfi és női 
egyéniben, valamint hallgatói csa-
pat és oktatói csapat kategóriák-
ban, ahol sine qua non volt a szeb-
bik nem szerepeltetése. A táv az 
evezősversenyeken megszokott 
kétezer méter helyett egyéniben 

Közel ötven fő próbálta ki erejét a Topolya soron. Fotó: segesvári Csaba 

ötszáz, csapatverseny alkalmával 
ezerötszáz méter volt (ötszáz méte-
renként kötelező csere), ezzel meg-
előzendő az amatőr rajthoz állók 
leájulása a gépről. Idén először kü-
lön díjazták a könnyűsúlyban, azaz 
75 kg alatti hallgatói férfi kategória 
leggyorsabbját. 

Fontos lejegyezni, hogy neve-
zési díj idén sem volt. A szervezők a 
nevezés feltételeként valamilyen 
édességet, gyümölcsöt, Mikulás-
csomagot vagy karácsonyi díszt 
kértek, amit jótékonysági felaján-
lásként az SZTE-karok ovisai kaptak 
meg. 

„Sikeresnek értékelhetjük a 
versenyt mind a magunk részéről, 
mind pedig a társrendezőnk, a 
Démász Szeged VE részéről. A hall-
gatók nagy szeretettel jöttek erre 
az eseményre, viszont oktatói olda-
lon javulnia kell a színvonalnak, hi-

szen a létszámukhoz képest keve-
sen jelennek meg. Az lenne a dolog 
lényege, hogy az egyetemi polgá-
rok megismerjék ezt a sportot, 
igaz, víz nélkül. Lássanak egy olyan 
egészségfejlesztő eszközt, amely a 
mai világban egyre inkább elis-
mert a kardio edzésmódszerek te-
rületén. Egyre több kardloterem 
nyílik meg, ahol nem a testi erő fej-
lesztése a cél elsősorban, hanem az 
egészségi állapot fejlesztése, eset-
leg helyreállítása vagy megőrzése. 
Ez a gépezet, ami gyakorlatilag a 
lábujjaktól a fejtetőig megmozgat 
minden izmot, a legalkalmasabb 
arra, hogy eleget tegyen a kardio-
vaszkuláris edzések kritériumai-
nak" - mondja a négyszeres okta-
tói egyéni győztes Dorka Péter. 

Eredmények: férfi hallgatói 
egyéni: 1. Márton Gábor 1:10.6, 2. 
Fehér Szabolcs 1:22.7, 3- Kiss Viktor 

Bence 1:24.9. Női hallgatói egyéni: 
1. Maróti Mónika 1:43, 2. Carmen 
Naden 1:43.8, 3. Lamper Orsolya 
1:48.7. Hallgatói csapat: 1. Márton 
Gábor, Lamper Orsolya, Gyimes 
Gergő 1:35.5, 2. Forrai Dávid, Kiss 
István, Maróti Mónika 1:36.9, 3. 
Carmen Naden, Sutka Norbert, 
Radics Bence 1:37.4. Férfi oktatói 
egyéni: 1. Dorka Péter 1:31.3, 2. 
Csonka Csaba 1:32.2. Női oktatói 
egyéni 1. Felvégi Zuszsanna 1:50.2, 
2. Borthaiser Angéla 1:56.7, 3. Me-
gyeri Eszter 1:59.3. Oktatói csapat: 
1. Molnár Andor, Felvégi Zsuzsanna, 
Dorka Péter 1:45-5- 2. Szablics Péter, 
László Ferenc, Vári Beáta 1:53. A kü-
löndíjat Forrai Dávid kapta. 

A programot támogatta: a 
IGYPK Testnevelési és Sporttudo-
mányi Intézete és a Szegedi Rekre-
ációs és Sport Club. 

D.T.I. 

ÖSZTÖNDÍJ A LEGJOBB SPORTOLOKNAK 
Taroltak a női vízilabdacsapat tagjai 

Harmadik alkalommal ítélték 
oda a tehetséggondozó sport-
ösztöndíjakat a Szegedi Tudo-
mányegyetemen. Az elismerést 
ezúttal huszonegy hallgató ér-
demelte ki, őket december 3-án 
köszöntötték. 

A sportösztöndíjak rendszerét 
két évvel ezelőtt vezették be a 
Szegedi Tudományegyetemen. A 
tehetséggondozó sportösztöndíj 
kiírására és odaítélésére 2007-ben 
került sor első alkalommal - tájé-
koztatta a Szegedi Egyetemet 
Badó Attila, a sportért is felelős 
hallgatói és közkapcsolati rek-
torhelyettes. 

A pályázati felhívás tanúsága 
szerint a Szegedi Tudományegye-
tem nevét viselő egyesületben, 
szakosztályban sportoló, ott játék-
lehetőséget kapott, tanulmányait 
jó eredménnyel folytató maximum 
huszonnégy hallgató részesülhet 
évente az ösztöndíjban. A további 
feltételek: aktív hallgatói jogvi-
szony megléte a pályázat benyúj-
tásának és az ösztöndíj folyósításá-
nak ideje alatt, emellett a hallgató-
nak heti rendszerességgel kell részt 
vennie az egyesület, szakosztály 
munkájában, s minimum két telje-
sített tanulmányi félévvel kell ren-
delkeznie. Az ösztöndíj összege tíz 
hónapon keresztül havi tízezer fo-
rint. 

„A stratégiai célok között sze-
repelt az egyetetni sport több irá-
nyú fejlesztése, mellyel a Szegedi 

A sportösztöndíjas Fabó Lili (11) az Újpest elleni derbin. 

Tehetségtanács tagjai is egyetér-
tettek" - magyarázza a rektorhe-
lyettes, miért döntöttek annak 
idején az ösztöndíj létesítése mel-
lett. 

Milyen kritériumok szerint és kí 
választja ki a nyerteseket? — kér-
deztük Badó Attilát. A professzor 
elmondta: elsődlegesen az elért 
sporteredmények alapján választ-
ják ki a nyertes hallgatókat. A pá-
lyázatokat előzetesen az egyetem 
sportügyekben érintett vezetői ér-
tékelik, s az előterjesztések alapján 
a Szegedi Tudományegyetem és 
Szeged Megyei logú Város képvi-
selőiből álló bizottság dönt a nyer-
tesekről. Az első évekhez képest 
egyébként - a pályázat ismertsége 
okán — érezhető a beadott pályá-
zatok számában növekedés, idén is 
mintegy 30 hallgató nyújtotta be 
jelentkezését. 

Természetesen arról is érdek-
lődtünk, hogy akár hazai, akár kül-
földi minták alapján léteznek-e el-
képzelések az ösztöndíjszisztéma 
továbbfejlesztéséről. „Változatos 
megoldások léteznek külföldön, 
ám Magyarországon viszonylag új 
a felismerés, hogy az egyetem jö-
vője szempontjából ennek komoly 
szerepe lehet. Már javasoltunk egy 
a jelenleginél strukturáltabb, a 
hallgatói teljesítményeket értékelő 
ösztöndíjrendszert, melyhez a hall-
gatói önkormányzat támogatására 
lesz szükség" - árulta el Badó Atti-
la. 

Az SZTE Hallgatói és Közkap-
csolati Rektorhelyettesi Hivatal ál-
tal meghirdetett, Szeged Megyei 
logú Város Önkormányzata által 
nyújtott tehetséggondozó támo-
gatás alapján a 2009/2010-es tan-
évben az alábbi hallgatók részesül-

nek sportösztöndíjban: Csatlós Má-
té (Universitas Sport Club, evezés), 
Dalmády Petra (Universitas Szeged 
Női Vízilabda Egyesület), Dalmády 
Szandra (Universitas Szeged Női 
Vízilabda Egyesület), Endrődi Ba-
lázs (SZTE Vívó Klub), Erdélyi Sza-
bolcs (SZTE-USC, Floratom Szeged 
Asztalitenisz Club), Fabó Lili 
(Universitas Szeged Női Vízilabda 
Egyesület), Gundl Diána Ágnes 
(Universitas Szeged Női Vízilabda 
Egyesület), Hajdú Enikő 
(Universitas Szeged Női Vízilabda 
Egyesület), Halász Henriett 
(Universitas SC, torna), Hegedűs 
Renáta Ildikó (Universitas Szeged 
Női Vízilabda Egyesület), Kapeller 
Adrienn (SZVSE, atlétika), Károlyi 
Csilla (SZTE-USC, úszás, Eötvös DPSE 
Orosháza, búvárúszás), Mészáros 
jános Gyula (SZTE-Szedeák, kosár-
labda), Nagy józsef (SZTE rög-
bicsapat), Nagy Péter (Szegedi Lel-
kesedés SK, súlyemelés), Németh 
Tibor (SZTE-Szedeák, kosárlabda), 
Papp Sándor András (SZTE-
Szedeák, kosárlabda), Révész Ani-
kó (Szegedi Kerékpáros Sport 
Club), Szalma Bence (SZTE Vívó 
Klub), Szántó Lajos (Universitas SC, 
sífutás), Vass Tamás (SZTE Univer-
sitas Egyetemi Csapat). 

Mint a fenti felsorolásból kide-
rül, az Universitas Szeged női vízi-
labdacsapata vitte a prímet a pá-
lyázaton, hiszen az OB l/A újoncá-
nak hat játékosa Is a legjobbak kö-
zé kerültl 

o Pintér M. Lajos 

N01 VÍZILABDA: 
KÉT UNIVERSITAS-VERESÉG 

Érvényesült a papírforma a női vízilabda OB l/A megyei rangadó-
ján: a Hungerit-MetalCom Szentes magabiztosan győzött az Universitas 
Szeged vendégeként. A legutóbbi fordulóban az Újpestet fogadta az 
Universitas, s szorosabb csatában bár, de újból alulmaradt, így to-
vábbra is négypontos a bajnokságban. 

A női vízilabda OB l/A 7. fordulójában: Universitas Szeged -
Hungerit-MetalCom-Szentesi VK 6-15 (1-2, 2-1, 1-7, 2-5). Szeged: Gundl 
- Lengyel Dorottya, Dalmády P. 1, Dalmády Sz. 2, Miklós 2, Fabó, Hege-
dűs 1. Csere: Lengyel Dominiká, Hajdú, Erdélyi, Bordás, Kuczora, Bük 
(kapus). Vezetőedző: Lakó Gábor. 

A 8. fordulóban: Universitas Szeged - Újpest 5-8 (1-2, 0-4, 2-2, 2-
0). Szeged: Gundl - Lengyel Dorottya 2, Hajdú, Dalmády P. 1, Dalmády 
Sz. 2, Miklós, Hegedűs. Csere: Lengyel Dominika, Bordás, Kuczora, Fabó, 
Lengyel A., Bük (kapus). Vezetőedző: Lakó Gábor. 

LEGYŐZTE A NAGYKÁLLÓT A SZEDEÁK 

Győzelemmel folytatta szereplését a férfi kosárlabda NB l/B Keleti 
csoportjában a listavezető Dél-Konstrukt SZTE-Szedeák. A szegediek 
félgőzzel is magabiztosan verték a középmezőnyhöz tartozó Nagykállól 
KE-t, így továbbra is a tabella élén állnak. A siker értékét növeli, hogy 
tartalékosan harcolták ki a Tisza-partiak: Rezák, Molnárés Varga M. sé-
rülés vagy betegség miatt hiányzott, Bonifert Domonkos vezetőedző 
pedig munkahelyi elfoglaltság miatt nem ülhetett a kispadon - őt Mol-
nár Csaba helyettesítette. 

A férfi kosárlabda NB l/B Keleti csoport 9. fordulójában: Dél-
Konstrukt SZTE-Szedeák - Nagykállói KE 99-75 (23-20, 29-16, 22-20, 25-
19). Szeged: Vida 11/3, Simándi 11/3, Nyilas 19/3, Kovács D. 16, Gémes 
23/3. Csere: Szabad 7/3. Mészáros 2, Széli, Holt 4, Varga D. 4, Horváth j. 
2, Szablics. Edző: Molnár Csaba. 

JÓ TANULÓK, JÓ SPORTOLÓK 

December 3-án átadták a 2009. évi |ó tanuló - jó sportoló díjakat 
az SZTE-n. Érdekesség, hogy a férfiak között ismét Csatlós Máté bizo-
nyult a legjobbnak. A tehetséges evezős 2007-ben második, 2008-ban 
pedig első helyen végzett a pályázaton. ' .' A 

Eredmények, nők: 1. Antal Anita (IGYPK rekreációszervezés és 
egészségfejlesztés; floorball), 2. Révész Anikó (IGYPK testnevelő-edző; 
országúti kerékpár), 3. Laluska Zsuzsanna (GTK közgazdász-gazdálko-
dási; tríatlon-duatlon); férfiak: 1. Csatlós Máté (GTK közgazdász-gaz-
dálkodási; evezés). 2. Szántó Lajos (MK vállalkozó-menedzser; sífutás-
biatlon), 3. Garamvölgyi Máté (ÁJTK munkaügyi és társadalombiztosí-
tási igazgatás; triatlon-duatlon). 

KICK-BOX MEFOB-OT RENDEZETT 
AZ SZTE 

JMm 
November 22-én az SZTE IGYPK Testnevelési és Sporttudományi In-

tézet Topolya sori sportcsarnokában rendezték meg a kick-box egyete-
mi-főiskolai országos bajnokságot. A versenyt az Universitas Sport Club 
Szeged szervezte. 

A reggeli előkészületek után 11 órakor a csapatok, egyetemek bevo-
nulásával, felsorakozásával, köszöntéssel, az általános információk is-
mertetésével vette kezdetét a verseny. Először a semi-contact szabály-
rendszerben kezdődtek meg a küzdelmek, majd a light-contact sza-
bályrendszer küzdelmei következtek. 

A verseny délután fél négyig tartott, majd ezt követte az ered-
ményhirdetés. A helyezettek érmeket (I., II., megosztott III.) és ezenfe-
lül a bajnokok kupákat vehettek át díjazásként. A díjakat a helyezettek-
nek Dorka Péter referens adta át. A MEFOB-on szép sikereket értek el a 
rendező Szegedi Tudományegyetem hallgatói. 

Semi-contact, nők, 60 kg: 3. Kovács Mónika (SZTE), *jo kg: 1. Erdei 
Zsuzsanna (SZTE); férfiak, 69 kg: 2. Pénzes Imre (SZTE), 74 kg: 1. 
Debreczeni Dezső (SZTE), 2. Hajdú Gergő (SZTE), »94 kg: 2. Harasztovits 
Mihály (SZU). 

Ligth-contact, nők, 65 kg: 2. Kovács Mónika (SZTE), 3. lónás Kata-
lin (SZTE), »70 kg: 1. Erdei Zsuzsanna (SZTE); férfiak, 69 kg: 1. Csépányi 
Márk (SZTE), 3- Cseh László (SZTE), 3- Pénzes Imre (SZTE). 74 kg: 1. 
Debreczeni Dezső (SZTE), 79 kg: 2. Sajtos Endre (SZTE), »94 kg: ,2. 
Harasztovits Mihály (SZTE). 

KOSARAS MEFOB-EREDMÉNYEK 

Megkezdte szereplését az SZTE férfi kosárlabdacsapata a Magyar 
Egyetemi Főiskolai Bajnokságban. Először november 25-én Budapesten, 
a Corvinus Egyetem otthonában lépett pályára az együttes, s döntetlent 
ért el. A második meccsen azonban a Corvinus némi meglepetésre 
győzni tudott Szegeden. A következő fordulóban a Szolnok — Kaposvár 
párharc győztesével mérkőzik SZTE férfi csapata. 

Corvinus Egyetem - SZTE 76-76. SZTE: Fellegi Nándor 15/9, Mészá-
ros jános 12, Kaemmerer Matthias i\, Varga Dániel 7, Blahó Barna 6, Var-
ga Milán 14, Papp Sándori, Németh Tibor3/3, ChioviniÁdám, Fenyves 
Roland. 

SZTE — Corvinus Egyetem 63-66. SZTE: Komáromi Gergely 4, Fellegi 
Nándor 9, Blahó Barna, Varga Dániel 10/3, Mészáros lános 8/3, Varga 
Milán 10/3, Kaemmerer Matthias 6, Farkas Dániel 8, Fenyves Roland, Né-
meth Tibor, Papp Sándor. 

Összeállította: P. M. L. 



A SÖR-VIRSLI VERSENY 
A profi klubok jelentós szerepet 

vállalnák a helyi foglalkoztatás-
ban. a turisztikai és a vendéglátó-
ipari bevételek növelésében. 

2005-ről 2006-ra Európában 
átlagosan 5,4%-kal emelkedtek a 
nemzetközi turisztikai bevételek. A 
labdarúgó-világbajnokságnak kö-
szönhetően Németországban ösz-
szesen 8,9% volt a növekedés. A 
labdarúgás 1.2 milliárd euró köz-
vetlen bevétel növekményt biztosí-
tott a német nemzetgazdaságnak. 
A modernizált stadionok, a kapcso-
lódó infrastruktúra, a fejlesztett 
szállodák, éttermek és sörözők 
megmaradtak, miként maradandó 
emléknek bizonyult a külföldről ér-
kezett százezrekben ez a német pe-
dantériával megszervezett torna. 

Egy-egy labdarúgó-világese-
mény logisztikai szempontból a 
jobb nemzeti bajnokságok és a 
nemzetközi kupák sűrítménye. Az 
1974-es NSZK-beli világbajnokság 
lett a prototípusa a különböző szi-
nergiákat jól hasznosító tornáknak. 
A 46 685-es átlag-nézőszámot ho-
zó vb visszaigazolta a beutazó tu-
rizmussal szemben támasztott kö-
vetelményeket. A hazai nagy tö-
meg mellett a holland, olasz, svéd, 
jugoszláv és skót csapat iránti ér-
deklődés jól kompenzálta azt, hogy 
a berlini fal mögül érkező NDK-ért, 
Lengyelországért és Bulgáriáért, 

valamint Haiti, Zaire vagy Ausztrá-
lia válogatottjáért nem túl sokan 
izgulhattak a helyszínen. 

Mindenesetre ettől az ese-
ménytől kezdődött a futball mint 
turisztikai világesemény karriere. 
Igaz, az 1976-os belgrádi Európa-
bajnokságon még csak négy csa-
pattal rendezték meg a döntőt, de 
innen már nem volt megállás a lét-
számok — és ezáltal a nézőszám — 
magas szinten tartásában. 

A világon 265 millió ember fut-
ballozik szervezett keretek között, 
közülük 38 millió rendelkezik tag-
sági viszonnyal és versenyenge-
déllyel, azaz valamilyen szintű 
sportszövetség versenyrendszeré-
ben játszik. A mérkőzéseken 5 mil-
lió játékvezető, valamint ellenőr 
kap szerepet és javadalmazást. A 
játékosok mellett az edzők és veze-
tők 30 000 klubban tevékenyked-
nek. A FIFA 4 000 licenccel rendel-
kező játékosügynököt tart nyilván. 

A FIFA egy 2007-ben publikált 
felmérése szerint a szurkolók nélkül 
is a Föld lakosságának 8 % - a foglal-
kozik labdarúgással játékosként, 
hivatalos személyként vagy a klu-
bok rendszeres beszállítóiként. 
Ugyanez a felmérés rámutat arra is, 
hogy mely országokban regisztrál-
ták a legnagyobb játékos tömege-
ket. A 400 000-nél több labdarú-
gót foglalkoztató országok: Kana-
da, Oroszország, Kína, Ukrajna, 

Csehország, Lengyelország, Spa-
nyolország, Ausztria, Svédország, 
Chile és Irán. 1 milliónál több fut-
ballista: Franciaország, Olaszor-
szág, Anglia, Dél-Afrika, Hollandia 
és japán. 2 milliónál több a labda-
rúgó Brazíliában, 4 milliónál több 
az Egyesült Államokban és 6 millió-
nál több Németországban. 

Világosan látszik a játékosok és 
a nézők száma közötti összhang. A 
futball fogyasztói elsősorban ter-

mészetesen maguk az egykori és 
aktív labdarúgók. A borász issza a 
legtöbb bort, a tejtermelő a leg-
több tejet, az almatermesztő eszi a 
legtöbb almát. Magyarországon 
azért kevés a néző, mert kiiktatták 
az emberek (az iskolák) minden-
napjaiból a labdarúgást. Az ötve-
nes években nem volt ritka az ezres 
nézőszám egy-egy megyei I. osztá-
lyú rangadón, 2-3 ezer néző láto-
gatta az NB lll-as meccseket és 5-6 
ezres tömegek mentek ki az NB II-
ben olyan csapatokhoz, mint a Bu-
dapesti Építők, a Szekszárdi Dózsa 
vagy a Pécsi VSK. 

Akkoriban a mintakövetés ré-
vén egyértelmű volt a gyerekek 
délutáni elfoglaltsága: kimentek 
a rétre, a térre, a grundra vagy 
beszöktek a sportpályára, és fo-
ciztak. Számtalan okból csökkent 
a futball presztízse, és a hetvenes 
évekig még létező, spontán szer-
veződésű, tömeges játék helyére 
még mindig nem lépett be egyet-
len átfogó, koncepciózus erő sem. 
Legalább három évtizedet hagy-
tunk veszni. Emiatt nincs elég ere-
je a magyar futballnak, és ezért 
hiányoznak a tartópillérek: az erős 
klubok, a gyerektömegek, a szur-
kolók hadai, a felfokozott érdek-
lődés és a pénz. 

„Futballiskolákat alapítunk 
Iránban, Irakban, Peruban és 
Mozambikon, valamint a spa-
nyol börtönökben. Mi az üze-
net? Megértetni, hogy közös 
felelősségünk az integráció" — 
nyilatkozta Antonio Carcia Fer-
reiras, a Real Madrid kommu-
nikációs igazgatója a Nouvel 
Observateurnek 2009 nyarán. 
A klub hat év alatt 480 millió 
eurót költött a világ szegé-
nyebb országaiban olyan 
partnerekkel, mint a Siemens, 
a Fuji, az Audi és a Telefonica. 
A programot támogatta a Fe-
hér Ház is. 

„A szórakoztatóipar legdina-
mikusabban fejlődő szektora a 
futball. Ki gondolta volna az 
ezredforduló előtt, hogy 2002-
ben a Bayer Leverkusen elleni 
BL-döntőnket 1,1 milliárd em-
ber látja a televíziós közvetí-
tésnek köszönhetően? A futball 
ugyanakkor törékeny piac. 
Oda kell figyelnünk minden 
kapcsolatunkra, és folyamato-
san kell építenünk a jövőt. Ha 
reményt és kenyeret adunk a 
szegényeknek, akkor közelebb 
kerülünk a nagy céljainkhoz. 
Fűtött stadion lesz a Bemabeu. 
Olyan lesz, akár a mozi. Ilyen 
lépésekkel erősítjük a szurkoló-
ink hűségét Madridban és a 
nagyvilágban" - mutatott rá a 
nagy összefüggésekre Florenti-
no Perez klubelnök. 

A magyar labdarúgás ugyan-
akkor sokkal jobb annál, mint ami-
lyen képet rajzol róla a társadalom. 
De ez is az erőtlenség egyik jele. A 
mérnöki szakma a 20. század min-
den politikai rendszerében meg 
tudta őrizni a tekintélyét, mert a 
képzésben és a gyakorlatban is 
odafigyelt a hagyományaira. A 
labdarúgószakma képtelen volt 
megvédeni az értékeit. Ezért termel 
a szükségesnél kevesebb pénzt, és 
ezért foglalkoztat az elengedhetet-
lenné! alacsonyabb létszámú és 
rosszabbul fizetett edzői, valamint 
klubvezetői gárdát. 

2009. október 31-én Zalaeger-
szegen a ZTE - Haladás bajnokin 
egészen jó iramú, forró hangulatú 
meccsen szórakozhatott jól a nagy-
érdemű. Leszámítva azt, hogy a 3-
o-s vereség nagyon fájhatott a 
mintegy 600 szombathelyinek, a 
másik hétezer joggal érezhette azt, 
hogy jó meccsre váltott belépőt. A 
Haladás szervezetten futballozott, 
de pechjére a hazaiaknak ezen a 
napon nem volt gyenge pontja, sőt 
egészen rendkívüli módon minden 

játékosuk átlagon fölülit produ-
kált. Az ügyeket legitimáló Nemze-
ti Sport hármasra, azaz közepesre 
értékelte a meccset. A találkozó 
legjobbjának (8-as osztályzattal) a 
rengeteget dolgozó, és az ezen az 
estén jól is passzoló Stukát emelte 
ki, de a szöveges értékelésben már 
a 7-es osztályzatot kiérdemlő Rud-
nevs teljesítménye érdemelte kí a 
„mezőny legjobbja" minősítést 
(idézem: „a legjobb Artjom Rud-
nevs volt"). A balti fiú két gólt lőtt, 
kizárólag sprintben közlekedett, 
rendre az üres területekre berontva 
hozta helyzetbe magát, jól tartotta 
meg a labdát, technikásán, színe-
sen, élvezettel futballozott, ráadá-
sul a védekezésből is kivette a ré-
szét, sőt rendre ő kezdeményezte a 
letámadást - nemzetközileg is 
jegyzett teljesítményt nyújtott. 

A tudósítás érdemi része arról 
szólt, hogy Solymosi Péter játék-
vezető kétszer is besárgázta a 
szombathelyi középpályást, Nagy 
Gábort, s mivel a második után 
nem állította kí, nagyot hibázott. 
Rendben, ez valóban ritka baki. 
De közben volt egy kiváló meccs, 
amin a klub működtetéséhez ele-
gendő számú közönség szórako-
zott jól. A VIP-páholyban a brazil, 
portugál, szerb, román és orosz 

piacon jártas megfigyelők ültek, 
akik egytől egyig megjegyezték a 
két említett futballista mellett 
Kamber, Bogunovics, Pavicsevics, 
Máté és Miljatovics nevét. E he-
lyütt célszerű hangsúlyozni, hogy 
a jó futballt a sokoldalúan képzett 
játékosok és a feladatra alkalmas 
edzők állítják elő, ezért egy-egy 
meccs kapcsán elsősorban az ő 
teljesítményükkel illene foglalkoz-
ni. Az osztrák vagy a szerb sport-
sajtó szabályosan sztárolja a jó 
teljesítményt nyújtó játékosokat, a 
miénk pedig ügyekbe köt bele. 

A DVTK ügyvezetőjeként több-
ször éltem át, hogy a fővárosból 
„lelátogató" szakírót jobban fog-
lalkoztatta a klub anyagi helyzete, 
mint hogy mi van a játékosokkal. 
Igyekeztem felhívni a figyelmet ar-
ra, hogy Búrány Zoltán, Takács Pé-
ter és Balajti Ádám személyében 
korosztályos válogatott fiúk játsza-
nak rendszeresen a kezdőben, de a 
média érdeklődését a Szeviép-cso-
port jövése-menése kötötte le. Köz-
ben utóbbi kettő világbajnoki 

bronzérmet hozott a hazának, de az 
országos médiában csak az Üllői úti 
botrány kapcsán szólalhattak meg. 

Ez a szemlélet uralkodott a ZTE 
— Haladás mérkőzéssel kapcsolato-
san is. 

Igyekeztem a tulajdonos, Nagy 
Ferenc szemével szemlélni a helyze-
tet. A főlelátóval szemközti oldal 
balesetveszélyes, le van zárva. De 
legalább onnan közvetít a televí-
zió, így az egész ország nem a szür-
ke, omladozó betonlépcsőket nézi 
háttérként. A hazai ultrák élőké-
pekkel készültek, a vendégek fény-
effektusokkal, nagy volt a hangza-
var: igazi futballhangulat uralko-
dott, és nem volt balhé. 

A főlelátó 2003 óta áll félké-
szen. Állítólag kifelejtették belőle a 
szurkolói büfét. A vendéglátók fi-
gyelmesek voltak, a metsző hideg-
ben rendszeresen kínálták a teát és 
a forralt bort. Van ház bora is - az 
igényeknek megfelelő. A ZTE meg-
teszi azt, amit megtehet. Ugyanak-
kor a klubház a régi, ezért egyelőre 
a hetvenes évek szocreál látvány-
elemei között zajlik ott az élet. 
„Meg kell élni" - gondolhatta 
Nagy Ferenc. 

Közben az Üllői úton a csőcse-
lék minősíthetetlen magatartása 
miatt félbeszakadt a DVTK-elleni 
meccs, és azon az éjjelen Szombat-
helyen vandálok törték be a Hala-
dás klubházának bejáratát. 

Foglalkoztatás? Egyelőre a túl-
élés, a biztonság megteremtése a 
feladat. És talán az is, hogy az érté-
kén kezeljük a teljesítményeket. 

A FATF/OECD 2009 júliusi elem-
zése azt állítja, hogy az Európai 
Unióban a CDP 3,7%-t állítja elő a 
sportüzlet. „Nehéz pontosan meg-
határozni, hogy mi generálja a fut-
ballal kapcsolatos költekezést. De 
egy jó meccs a nagy stadionban 
felbecsülhetetlen értékkel bír a he-
lyi gazdaságra. Ráadásul a sport 
lelki értelemben is komoly hatást 
gyakorol a társadalomra" — fogal-
maz a tanulmány. 

Az UEFA tagállamaiban a 
Deloitte 2008. chart 1,2-es jelzetű 
jelentése szerint az öt nagy a for-
galom 68%-át képezi, az alábbiak 
szerint: 

Hasonló a foglalkoztatási mu-
tató is. A Manchester United közel 
ezer alkalmazottnak ad kenyeret. A 
meccsnapi bevétel már 2004-ben 
meghaladta szurkolónkként az 50 
fontot. Ekkor büszkén jelentették 
ki, hogy nézőnkként 20 fontot rá-
vertek a Real Madridra. 

A futball sajátossága, hogy 
még a legnagyobb klubok sem 
tudják évente 35 alkalomnál 
többször megtölteni a stadionju-
kat. De ezeken a napokon 60-80 
ezres tömegek számára kell szol-
gáltatni műsort, ételt, italt és biz^| 
tonságot. Az MU stadionjában 120 
boksz áll rendelkezésre az elit fut-
b.allfogyasztók számára. Mind-
egyikhez külön személyzet jár. 
Egy ilyen szeparé éves bérleti díja 
45 000 font. 

A legdrágább helyekkel szem-
közt óriási Nike felirat látható. A 
sportszergyártó cég 13 évre bérelte 
ki a helyet. 300 millió fontot fizet-
nek érte. 

Koncentrálták az erőket. 

o Dlusztus Imre 

ÉV RÉSZT VEVŐ 
VÁLOGATOTT 

MÉRKŐZÉS ÁTLAGOS 
NÉZŐSZÁM 

1974 vb, NSZK 16 38 1 774 022 46 685 

1976 Eb, Jugoszlávia 4 4 163 790 40 948 

1978 vb, Argentína 16 38 1 546 151 40 688 

1980 Eb, Olaszország 8 14 350 556 25 040 

1982 vb, Spanyolország 24 52 2 109 723 40 572 

1984 Eb, Franciaország 8 15 599 655 39 977 

r 1986 vb, Mexikó 24 52 2 407 431 46 297 

1988 Eb, NSZK 8 15 850 079 56 672 

1990 vb, Olaszország 24 52 2 517 348 48 411 

1992 Eb, Svédország 8 15 429 241 28 616 

1994 vb, USA 24 52 3 587 538 68 991 

1996 Eb, Anglia 16 31 1 264 938 40 804 

1998 vb, Franciaország 32 64 2 785 100 43 517 

2000 Eb, Belgium, Hollandia 16 31 1 113 900 35 932 

2002 vb, Japán, Dél-Korea 32 64 2 705 134 42 268 

2004 Eb, Portugália 16 31 1 195 985 38 580 

2006 vb, Németország 32 64 3 114 688 48 667 

2008 Eb, Ausztria, Svájc 16 31 1 140 902 36 803 

A könyv kapható a nagyobb újságárusító helyeken. 

„ K Ö L T S É G H E L Y " - E U R Ó P A % MILLIÁRD EURO 
Az öt nagy bajnokság 52 7,2 

Az öt nagy egyéb bajnokságai 16 2,2 

A többi 48 UEFA-tagállam első osztályú bajnokságai 15 2,1 

A többi 48 UEFA-tagállam egyéb bajnokságai 3 0,4 

A FIFA, az UEFA és a nemzeti szövetségek befizetései 14 1,9 

ÖSSZESEN 100 13,8 


